


6 grudnia Kościół pw. św. Brata alBerta odwiedził MiKołaj 
obdarował i najmłodszych i najstarszych

fot. Kamil Sołek
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Wydarzenia

radni Vii Kadencji rady MiejsKiej w KolBuszowej
•	 Wilk	 Krzysztof	 -	 Przewodniczący	

Rady	Miejskiej	
•	 Fryc	 Józef	 -	 Wiceprzewodniczący	

Rady	Miejskiej	
•	 Kluza	 Krzysztof	 -	 Wiceprzewodni-

czący	Rady	Miejskiej	
•	 Augustyn	Michał	
•	 Długosz	Stanisław	
•	 Dragan	Julian	
•	 Dworak	Stanisław	
•	 Fryc	Jan	
•	 Halat	Grażyna	
•	 Kłoda	Julian	
•	 Macheta	Waldemar
•	 Maziarz	Grażyna	
•	 Mazur	Stanisław	
•	 Michno	Paweł	
•	 Ocimek	Dariusz
•	 Opaliński	Marek	
•	 Panek	Piotr
•	 Partyka	Grzegorz
•	 Rumak	Stanisław	
•	 Rybicki	Józef	
•	 Wiktor	Bronisław	

Składy komisji stałych Rady Miejskiej 
w Kolbuszowej

Komisja Rewizyjna
•	 Wiktor	Bronisław	-	Przewodniczący
•	 Augustyn	Michał
•	 Dragan	Julian
•	 Kłoda	Julian
•	 Michno	Paweł
•	 Opaliński	Marek
•	 Partyka	Grzegorz	

Komisja Finansów i Gospodarki Ko-
munalnej 

•	 Rumak	Stanisław	-	Przewodniczący
•	 Dworak	Stanisław
•	 Fryc	Jan
•	 Halat	Grażyna
•	 Kluza	Krzysztof
•	 Maziarz	Grażyna	
•	 Ocimek	Dariusz
•	 Rybicki	Józef
•	 Wiktor	Bronisław	

Komisja Mandatowo - Regulaminowo - 
Samorządowa

•	 Rybicki	Józef	-	Przewodniczący
•	 Augustyn	Michał	
•	 Długosz	Stanisław	
•	 Halat	Grażyna

•	 Macheta	Waldemar	
•	 Mazur	Stanisław
•	 Ocimek	Dariusz	

Komisja Oświaty, Kultury, Kultury Fi-
zycznej, Opieki Społecznej i Zdrowia
•	 Michno	Paweł	-	Przewodniczący	
•	 Długosz	Stanisław
•	 Dragan	Julian
•	 Fryc	Jan
•	 Kłoda	Julian
•	 Panek	Peiotr
•	 Partyka	Grzegorz
•	 Rumak	Stanisław	

Komisja Rolnictwa i Inwentaryzacji 
Mienia

•	 Opaliński	Marek	-	Przewodniczący
•	 Dworak	Stanisław
•	 Fryc	Józef
•	 Macheta	Waldemar
•	 Maziarz	Grażyna
•	 Mazur	Stanisław
•	 Panek	Piotr
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inwestycje w gMinie
zakończyły się prace przy budowie miejsc parkingowych na terenie przyległym do stacji pKp w widełce. 

inwestycja obejmowała wykonanie przykrycia cieku wodnego na odcinku o długości 22 m, przebudowę drogi 
gminnej wraz z budową miejsc parkingowych i placu manewrowego, budowę wiaty dla rowerów oraz budowę 
chodnika i placu dla rowerów. wartość robót wyniosła ponad 353 tys. zł. 

Ponad	 175	 tys.	 zł	 kosztowała	 prze-
budowa	 kanalizacji	 w	 rejonie	 ul.	 Naruto-
wicza.	 Prace	 na	 odcinku	 142	 m	 ruszyły	
w	połowie	września.	Po	przebudowie	jest	
również	 ul.	 Reymonta.	 Zakres	 prac	 obej-
mował	 przebudowę	 kanalizacji	 ogólno-
spławnej	 na	 system	 kanalizacji	 rozdziel-
czej,	przebudowę	ulicy	na	odcinku	o	dłu-
gości	160,5	m	oraz	wykonanie	przyłączy	
kanalizacji	sanitarnej.	Koszt	inwestycji	to	
285	tys.	zł.	

Kontynuowane	 są	 prace	 przy	 roz-
budowie	 Szkoły	 Podstawowej	 w	 Wery-
ni	 o	 salę	 gimnastyczną.	W	 dobudowanej	
części	 znajdować	 się	 będzie	 sala	 gimna-
styczna	 z	 zapleczem	 szatniowo	 -	 sanitar-
nym	zlokalizowanym	w	łączniku,	w	skład	
którego	wchodzi:	szatnia	męska,	umywal-
nia	męska,	WC,	pokój	trenera,	umywalnia/
szatnia	 oraz	 korytarz.	 Planowany	 termin	
ukończenia	 inwestycji	 to	 koniec	 czerwca	
2016	r.	

Zakończono	 również	 budowę	 oświe-
tlenia	 ulicznego	 w	 Kolbuszowej	 Dolnej,	
wzdłuż	drogi	krajowej	nr	9.	Siedemnaście	

latarni	stanęło	na	ul.	Tarnobrzeskiej.	Koszt	
inwestycji	to	blisko	50	tys.	zł.	

Końca	 dobiega	 również	 przebudo-
wa	odcinka	drogi	powiatowej	Nr	1176	R	

Tuszyma	 -	 Niwiska	 –	 Kolbuszowa,	 pole-
gająca	na	budowie	chodnika	w	pasie	dro-
gowym	w	km	od	18+950	do	km	20+010.	
Koszt	inwestycji	to	ponad	452	tys.	zł.

Budowa chodnika w Nowej WsiMiejsca parkingowe przy stacji PKP w Widełce

Rozbudowa Szkoły Podstawowej w WeryniOświetlenie uliczne w Kolbuszowej Dolnej

Ulica Reymonta po przebudowie
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echa KolBuszowsKiego spotKania 
na teMat MazursKiej gwary

Miałam	 zaszczyt	 i	 szczęście	 spotkać	
się	w	sobotę	18	października	b.r.	w	Miej-
skiej	 i	 Powiatowej	 Bibliotece	 Publicznej	
w	 Kolbuszowej	 z	 licznym	 gronem	 prze-
miłych	Uczestników.	 Do	 tej	 pory	 jestem	
pod	wrażeniem.	Było	to	dla	mnie	wielkie	
przeżycie,	niezwykłe,	niepowtarzalne,	bo	
to	było	 spotkanie	w	 rodzinnych	 stronach,	
w	ojczystym	powiecie,	z	Bliskimi	Osoba-
mi,	w	dużej	mierze	nawet	z	najbliższymi	
członkami	Rodziny,	którzy	mnie	nieustan-
nie	 wspierali	 i	 wspierają,	 	 oraz	 z	 Przy-
jaciółmi,	 ze	 szkolnymi	 Koleżankami	
i	w	 ogóle	 z	 niezwykle	 życzliwymi	 Ludź-
mi.	 Pragnę	 się	 tym	przeżyciem	podzielić	
z	liczniejszym	gronem	Czytelników	i	jesz-
cze	raz	za	nie	podziękować.		

Przede	 wszystkim	 serdecznie	 dzięku-
ję	 Panu	Dyrektorowi	 Biblioteki	 i	 wszyst-
kim	 jej	 Pracownikom	 za	 zorganizowanie	
tej	imprezy	i	za	ciepłe	przyjęcie.	

Pragnę	wyrazić	ogromną	wdzięczność	
Dostojnemu	 Jubilatowi,	 Księdzu	 Infuła-
towi	 Józefowi	 Sondejowi,	 obchodzące-
mu	w	tym	roku	–	2014	–	stulecie	urodzin.	
Dziękuję	Mu	za	 trud	przybycia	 i	 za	pięk-
ne	 przemówienie,	 zachęcające	 do	 pielę-
gnowania	starej	tradycji	dotyczącej	wiary	
i	kultury	–	 także	kultury	 ludowej,	w	 tym	
gwary.	Ks.	 Infułat	Sondej	prosił,	 abyśmy	
dbali	 o	wszelkie	 formy	 pomników	wiary	
i	 kultury	 naszego	 regionu,	 naszej	 Ojczy-
zny,	 bo	 na	 tym	 także	 polega	 patriotyzm,	
zaniedbywany	u	nas	w	ostatnich	czasach.	
Książki,	 utrwalające	 tradycję,	 to	 również	
pomniki	wiary	 i	 kultury.	Dziękuję	 też	 za	
udział	 Księdzu	 Kan.	 Franciszkowi	 Koło-
dziejowi	 –	 Rodakowi	 z	 rodzinnej	 parafii,	
który	 od	 dawna	 interesuje	 się	moją	 twór-
czością.	

Pragnę	wyrazić	wdzięczność	za	udział	
w	spotkaniu	i	za	stworzenie	ciepłego,	ser-
decznego	klimatu	wszystkim	jego	Uczest-
nikom.	 Dziękuję	 za	 aktywność	 osobom,	
które	 interesują	 się	 poezją	 i	 kulturą,	 jej	
rozwojem	 oraz	 tradycją	 naszego	 regionu.	
Szczególnie	 chciałabym	 tu	 podziękować	
Panu	 Profesorowi	 Kazimierzowi	 Ożogo-
wi	za	wspaniałe	słowa	otwierające	spotka-
nie	 i	za	 tak	przychylną	ocenę	mojej	książ-
ki	 „Z	 dawnych	 lat”.	 Słowa	 takiego	 auto-
rytetu	 językoznawczego	 wielce	 sobie	 ce-
nimy.	Tym	bardziej	jestem	Mu	wdzięczna,	
że	przybył	na	to	spotkanie	i	poświęcił	swój	
cenny	czas,	mimo	wyjątkowo	trudnej	zdro-
wotnie	sytuacji	rodzinnej.		

Dziękuję	 wszystkim	 dostojnym	 i	 za-
służonym	 współtwórcom	 kultury,	 jej	 ani-
matorom,	 twórcom	izb	pamięci,	zespołów	
folklorystycznych,	 którzy	 nie	 tylko	 sami	
z	tej	kultury	obficie	korzystają	i	 tworzą	ją	

poprzez	 swoje	 dzieła,	 ale	 również	 ją	 tak	
pięknie	 rozpowszechniają.	 To	 są	 pasjona-
ci,	ofiarnie,	bezinteresownie	poświęcający	
się	kulturze.	Należy	do	nich	obecny	sołtys	
Mazurów,	 p.	 Jan	Adamczyk.	 Znaleźli	 się	
w	 tym	gronie	 aktywnych	 animatorów	kul-
tury	 oczywiście	 i	 nauczyciele,	 czynni	 lub	
emerytowani.	Chwała	im	za	to	i	serdeczne	
dzięki,	że	przybyli	na	spotkanie.	

Słowa	 szczególnych	 moich	 podzię-
kowań	należą	się	 tym	osobom,	które	się	
bezpośrednio	 przyczyniły	 do	 powstania	
tej	 książki	 na	 temat	 gwary,	 dały	 realny	
wkład	do	niej.	Dziękuję	p.	Benedyktowi	
Popkowi,	 wyjątkowo	 aktywnemu	 anima-
torowi	kultury	w	Mazurach,	kronikarzowi	
i	historykowi	naszej	wsi	oraz	regionu,	ini-
cjatorowi	mojej	książki.	

Bardzo	 dziękuję	 p.	 Katarzynie	Adam-
czyk	 i	 p.	Agnieszce	 Boguń,	 które	 się	 po-
święciły	 i	 udzieliły	 mi	 wielogodzinnego	
wywiadu	 dotyczącego	 mazurskiej	 gwary,	
są	utrwalonymi	w	książce	informatorkami	
gwarowymi.	Z	powodu	stanu	zdrowia	nie	
mogły	przybyć	na	spotkanie,	tym	bardziej	
chcę	im	w	tej	oto	formie	podziękować.		

Dziękuję	 serdecznie	 p.	 Janowi	 Kar-
dysiowi,	twórcy	pięknych	i	tak	kolorytem	
zgranych	z	 	mazurską	gwarą	ilustracji	do	
tej	książki,	bezinteresownie	ofiarowanych.

Serdeczne	dzięki	 składam	Janinie	Ol-
szowy,	mojej	 kuzynce,	 autorce	wypowie-
dzi	o	kiszeniu	kapusty	w	książce	„Z	daw-
nych	lat”,	głównej	promotorce	mojej	twór-
czości	 w	 Kolbuszowej,	 zadającej	 sobie	
wiele	 trudu	 i	 poświęcającej	 temu	 wiele	
czasu.	 Dziękuję	 jej	 specjalnie	 za	 udział	
w	 zorganizowaniu	 tak	 dobrej	 frekwencji	
na	spotkaniu	w	Kolbuszowej.		

Pięknie	 dziękuję	 p.	 Red.	 Januszowi	
Radwańskiemu,	autorowi	licznych	artyku-
łów	i	felietonów	o	kulturze	Regionu,	rów-
nież	 autorowi	wywiadu	 ze	mną,	 zamiesz-
czonego	w	tej	książce.

Dziękuję	 gorą-
co	 mojej	 koleżan-
ce	 Annie	 Błachuc-
kiej,	 członkowi	ZLP,	
poetce,	 prozaiczce,	
działaczce	 kultu-
ry,	 która	 jest	 autor-
ką	licznych	utworów	
poświęconych	 tema-
tyce	 wsi,	 m.in.	 opo-
wiadań	 napisanych	
gwarą	 świętokrzy-
ską.	 Ania	 jest	 autor-
ką	 zamieszczonego	
w	 książce	 długie-
go	wywiadu	 ze	mną,	
poświęconego	 roli	

dialektologii	w	moim	życiu.	Ona	też	mnie	
często	 wspierała	 psychicznie	 podczas	
żmudnej	 pracy	 nad	 książką	 i	 dodawała	
otuchy	i	wiary	w	sensowność	takiej	pracy.	

Dziękuję	nieobecnemu	z	powodu	cho-
roby	p.	Wiesławowi	Kotowi,	 autorowi	 za-
mieszczonego	w	tej	książce	wiersza,	w	któ-
rym	tak	treściwie	i	w	samo	sedno	trafiając,	
dokonał	charakterystyki	Mazurów.	

Serdeczne	dzięki	składam	p.	mgr.	inż.	
arch.	Adamowi	Kardysiowi	za	trud	zreali-
zowania	 wspaniałego	 filmu	 z	 tej	 kolbu-
szowskiej	 imprezy,	 utrwalającego	 nazwi-
ska	 osób	 i	 przebieg	 zdarzeń,	 ukazujące-
go	 ożywioną	 dyskusję	 i	 ciepłą	 atmosferę	
przeżyć.	

Dziękuję	 z	 całego	 serca	 moim	 Bra-
tanicom:	 lek.	Marcie	 Stelmach	 i	 mgr	 inż.	
Małgorzacie	 Turek	 za	 finansowe	 umożli-
wienie	 druku	 mojej	 książki	 o	 mazurskiej	
gwarze	 oraz	 mgr	 Halinie	 Furmańskiej	 za	
ufundowanie	wspaniałego	poczęstunku	dla	
wszystkich	uczestników	spotkania.	

Zatem	 jeszcze	 raz	 składam	 serdecz-
ne	wyrazy	wdzięczności	wszystkim	moim	
Gościom,	wszystkim	moim	drogim	Krew-
nym,	 Przyjaciołom,	 Czytelnikom	 –	 obec-
nym	i	nieobecnym	na	tym	spotkaniu.	Mam	
nadzieję,	że,	zgodnie	z	obietnicą	p.	Dyrek-
tora	Biblioteki,	będę	mieć	znowu	zaszczyt	
i	 szczęście	 spotkać	 się	w	 przyszłym	 roku	
z	tak	wspaniałym	kolbuszowskim	światem	
kultury.	

Załączam	 najserdeczniejsze	 życzenia	
z	okazji	zbliżających	się	Świąt	Bożego	Na-
rodzenia	 dla	wszystkich	Uczestników	kol-
buszowskiego	 spotkania	 w	 dniu	 18	 paź-
dziernika	 2014,	 dla	 wszystkich	 działaczy	
kultury	w	naszym	regionie	i	dla	wszystkich	
moich	Rodaków	-	nie	tylko	w	Mazurach.		

Z	 serdecznymi	 pozdrowieniami	
i	ukłonami	

Zofia KorZeńsKa

Kielce, 5.12.2014
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„po zdrowie i figurę ruszaj z KijKaMi pod górę” 
Końcem sierpnia 2014 r. Kolbuszowski Klub nordic walking wraz ze stowarzyszeniem lokalna grupa 

działania „siedlisko” prowadził nabór na zajęcia treningowo-warsztatowe nordic walking pod hasłem „Po 
zdrowie i figurę ruszaj z kijkami pod górę”. zajęcia te prowadzone były w ramach projektu akademia aktywnych 
obywateli – podkarpackie inicjatywy lokalne. celem projektu była popularyzacja nordic walking, integracja 
społeczności, a przede wszystkim propagowanie prozdrowotnych walorów aktywności fizycznej oraz doskonalenie 
prawidłowej techniki chodzenia z kijkami. w ramach projektu udało nam się zintegrować około 30 osób, 
tworząc grupę gotową podjąć wyzwanie sportowego trybu życia.  

W	ramach	projektu	odbyło	się	12	spo-
tkań.	Zajęcia	odbywały	 się	we	wtorki	 na	
stadionie	 przy	 Fundacji	 na	 Rzecz	 Kultu-
ry	Fizycznej	i	Sportu	oraz	w	niedzielę	na	
ścieżce	 edukacyjno	 -	 przyrodniczej	 Biał-
kówka.	

Każde	 zajęcia	 poprzedzone	 były	 in-
tensywną	 rozgrzewką,	 która	 jest	 najważ-
niejszym	 elementem	 każdego	 treningu,	
zapobiegającym	 kontuzjom.	 Rozgrzewka	
prowadzona	 była	 przez	 profesjonalnych	
instruktorów.	 Po	 przygotowaniu	 ciała	 do	
treningu,	 instruktorzy	 pokazywali	 prawi-
dłową	 technikę	 Nordic	Walking	 z	 zacho-
waniem	najważniejszych	szczegółów,	aby	
podczas	marszu	pracowały	wszystkie	mię-
śnie.	Osoby,	które	po	 raz	pierwszy	miały	
kontakt	 z	 kijkami,	 mogły	 liczyć	 na	 indy-
widualną	naukę	z	instruktorem.	

W	 trakcie	 trwania	 treningu	 instrukto-
rzy	 zwracali	 uwagę	na	prawidłową	pracę	
rąk,	 wydłużenie	 kroku	 oraz	 ułożenie	 syl-
wetki.	 Z	 treningu	 na	 trening	 efekty	 były	
coraz	bardziej	widoczne.	

W	 ramach	 projektu	 został	 zakupiony	
aparat	 fotograficzny,	 dzięki	 któremu	 mo-
gliśmy	 dokumentować	 nasze	 spotkania	
i	ćwiczenia.	Aby	podnieść	jakość	ćwiczeń,	
wzmocnić	 kondycję	 i	 wytrzymałość	 or-
ganizmu,	a	zarazem	uatrakcyjnić	 treningi,	
zakupione	 zostały	 kije	 BungyPump,	 bę-
dące	 nowością	 na	 rynku	Nordic	Walking.	
Kije	te	mają	ok.	20	cm	amortyzację.	Istnie-
je	kilka	modeli	kijów	różniących	się	opo-
rem	4,	6	i	10	kg.	Chodząc	z	kijami	Bungy-
Pump	mocniej	pracujemy	ramionami,	krok	
staje	 się	bardziej	 sprężysty,	a	przy	okazji	

tracimy	 więcej	 kalorii	 w	 porównaniu	 do	
chodzenia	z	normalnymi	kijkami	-	o	czym	
mogli	się	przekonać	uczestnicy	projektu.	

Sprawdzianem	 zdobytych	 umiejęt-
ności	 i	 kondycji	 były	 zawody	 w	 Gdań-
sku.	 Zawody	 te	 były	 zarazem	 podsumo-
waniem	 zawodów	 organizowanych	 przez	
PFNW	Pucharu	Polski	(przypominamy	że	
3.05.2014	r.	 jeden	z	etapów	zawodów	od-
był	się	w	Kolbuszowej).	Uczestnicy	poko-
nywali	różne	dystanse	–	5,	10	i	22	km	(pół-
maraton).	W	każdym	starcie,	oprócz	tech-
niki,	 niezwykle	ważny	 jest	 czas	w	 jakim	
zawodnicy	pokonują	wyznaczony	dystans.	
Dzięki	 spotkaniom	 i	 regularnym	 trenin-
gom	nasi	reprezentanci	stawali	na	podium	
zajmując	 najwyższe	 miejsca,	 osiągając	
„wymarzony”	 lepszy	 czas	 od	 rywali.	 Sys-
tematyczne	 treningi	 dały	 efekt	w	 postaci	

rekordów	 życiowych.	 Uzyskane	 wyniki	
i	 osiągnięte	 rezultaty	 poprawiły	 znacznie	
humor	zawodnikom,	stanowiąc	powód	do	
dumy.	 Osiągnięcia	 kolbuszowskich	 cho-
dziarzy	w	sezonie	2014	utrwaliły	też	prze-
konanie	 wśród	 rywali	 z	 całej	 Polski,	 że	
z	 Kolbuszowej	 przyjeżdża	 zawsze	 na	 za-
wody	mocna	grupa	zawodników.	

Drugim	 akcentem,	 potwierdzającym	
dobrą	 kondycję	 i	 sprawność	 kolbuszow-
skich	chodziarzy,	był	udział	w	zawodach	
w	 Polańczyku,	 organizowanych	 przez	
PFNW	i	Urząd	Marszałkowski	w	Rzeszo-
wie.	Tu	kolbuszowianie	wielokrotnie	byli	
wywoływani	 na	 podium,	 zajmując	 czoło-
we	miejsca	w	 swoich	 kategoriach	wieko-
wych	na	dystansie	5	i	10	km.	Zawodnicy	
startujący	 w	 barwach	 Kolbuszowskiego	
Klubu	Nordic	Walking	 zdobyli	 10	 pucha-
rów.	 Był	 to	 dodatkowy	 „sprawdzian”	 na-
bytych	umiejętności	i	sprawności.		

Zakończenie	 sezonu	 zawodów	 nie	
spowodowało	 zakończenia	 naszych	 spo-
tkań	i	ćwiczeń.	Nadal	we	wtorki	i	niedzie-
le	 spotykamy	 się	 i	 chodzimy.	My,	uczest-
nicy	 projektu,	 mamy	 nadzieję,	 że	 udało	
nam	się	„zarazić”	 i	przekonać	 innych,	że	
warto	wyjść	 z	 domu,	wziąć	 kijki	 i	 wyru-
szyć	przed	siebie	(Po	zdrowie	i	figurę	J).	
Nordic	Walking	 to	sport	dla	każdego	bez	
względu	 na	 wiek,	 wagę	 oraz	 sprawność	
fizyczną,	 czego	 jesteśmy	 żywym	przykła-
dem.	I	każdy	kto	ćwiczy	i	chodzi	może	sta-
nąć	na	podium	i	być	dumnym,	że	jego	wy-
siłek	„zaowocował”	zdobyciem	pucharu.	

KKNW

Zajęcia odbywały się we wtorki na stadionie

Każde zajęcia były poprzedzone intensywną rozgrzewką
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iV deKanalny KonKurs iM. M.M. KolBe w weryni
pod hasłeM ,,wierzę w syna Bożego”

W	dniu	23	listopada	2014	r.,	w	Wery-
ni,	odbył	się	konkurs	dla	dzieci	i	młodzie-
ży	 z	 terenu	 dekanatów	 kolbuszowskich,	
śpiewających	 w	 scholach	 parafialnych,	
KSM	 i	 w	 zespołach	 muzycznych.	 Kon-
kurs	 został	 objęty	 honorowym	 patrona-
tem	przez	ks.	Dziekana	Kazimierza	Osaka,	
ks.	Proboszcza	 Jarosława	Depczyńskiego	
i	ks.	prałata	Stanisława	Wójcika.

Nagrody ufundowali:
Dziekan	 Dekanatu	 Kolbuszowskiego	
ks.	Kazimierz	Osak.
Proboszcz	 Parafii	 p.w.	 Św.	 M.M	 Kolbe	
w	Weryni	ks.	Jarosław	Depczyński.
Korso	kolbuszowskie.
Tygodnik	Niedziela	Rzeszowska.

Patronat medialny nad konkursem ob-
jęli:
Dyrektor	 Katolickiego	 Radia	Via	 w	 Rze-
szowie.
Redakcja	Tygodnika	„Niedziela	Rzeszow-
ska”.
Redakcja	Korso	Kolbuszowskie.
Dyrektor	Rozgłośni	Twoje	Radio	Cmolas.

Dzieło wsparli:
Parafialny	Zespół	Caritas	w	Weryni.
Akcja	 Katolicka	 działająca	 przy	 Parafii	
M.M.	Kolbe	w	Weryni.
Zespół	 Szkół	 Agrotechniczno	 –	 Ekono-
micznych	w	Weryni	im.	Komisji	Edukacji	
Narodowej.
Szkoła	Podstawowa	im.	Kap.	Józefa	Bato-
rego	w	Weryni.
Stowarzyszenie	 na	 rzecz	 Rozwoju	 i	 Pro-
mocji	Wsi	Werynia.

JURY	 składzie:	 Jarosław	 Mazur	 -	
Przewodniczący,	muzyk,	Czesław	Łopata	
–	muzyk,	Monika	Haptaś	 –	muzyk,	Doro-
ta	Zańko	-	red.	Radia	Via,	po	wysłuchaniu	
pięciu	 zespołów	 wokalnych	 postanowiło	
przyznać	następujące	nagrody:

I	miejsce	-	Schola	Parafialna	z	Weryni,	op.	
Sylwia	i	Grzegorz	Starzec
II	miejsce	-	KSM	Niwiska,	op.	Anna	Zie-
lińska	
III	miejsce	-	Schola	parafialna	z	parafii	p.w.	
Wszystkich	Świętych	w	Kolbuszowej,	op.	
Ewa	Czepiżak	i	Magdalena	Labuda
IV	miejsce	 -	Schola	Parafialna	z	Widełki,	
op.	s.	Wiktoria
V	miejsce	-	Schola	parafialna	z	Niwisk
Wyróżnienie	-	Kornelia	Plis	z	Widełki

prezenty dla 
BezdoMniaKów

	
w prowadzonym przez gminę 

Kolbuszowa przytulisku przebywa 
aktualnie 11 piesków i 1 kotek. 

„Bezdomniaki”,	 dzięki	 akcji	 zorgani-
zowanej	przez	młodzież	szkolną	z	Zespołu	
Szkól	nr	1	i	Zespołu	Szkół	nr	2	w	Kolbu-
szowej,	otrzymały	na	Mikołaja	i	na	Świę-
ta	wspaniałe	prezenty.	Do	przytuliska	 tra-
fiło	 200	 kg	 suchej	 karmy,	 100	 kg	 karmy	
w	 puszkach,	 smakołyki,	 zabawki,	 nowe	
smycze	i	obroże,	kołderki	 i	koce	zebrane	
przez	uczniów.	Uczniowie	kolbuszowskiej	
jedynki	przekazali	także	700	zł,	z	przezna-
czeniem	na	opiekę	nad	zwierzakami.	

Funkcjonowanie	 przytuliska	 wsparli	
również	Państwo	Drewniccy	ze	Świerczo-
wa,	którzy	już	drugi	rok	z	rzędu	dostarczy-
li	ponad	20	kg	różnego	rodzaju	karmy,	za-
bawki	i	koce	dla	piesków.	

Wszystkim,	 którzy	 służą	 pomocą	
w	sprawowaniu	opieki,	poszukują	opieku-
nów	 dla	 zwierzaków,	 uczestniczą	 w	 wo-
lontariacie,	 wszystkim	 tym,	 którym	 nie-
obojętny	 jest	 los	 naszych	 „braci	 mniej-
szych”	za	okazane	serce	i	wsparcie	bardzo,	
bardzo	serdecznie	dziękujemy.
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KolBuszowscy licealiści 
po drugiej stronie MiKrofonu

Każdy z nas ma w swoim domu telewizor lub radio, a w większości oba te odbiorniki. wstajemy rano i jedną 
z pierwszych czynności, którą wykonujemy jest włączenie radia lub po długich i męczących poszukiwaniach 
pilota, uruchomienie naszego odbiornika telewizyjnego. we współczesnym świecie nikt nie wyobraża sobie 
życia bez sprzętu elektronicznego, przynajmniej w tzw. państwach wysoko i średnio rozwiniętych. większość 
naszego wolnego czasu spędzamy oglądając telewizję lub po prostu oddajemy się błogiemu lenistwu przy 
akompaniamencie utworów płynących z radioodbiornika. jednak czy ktoś z nas zastanawiał się nad tym, jak to 
się dzieje, że w radiu przez 24 godziny na dobę nadawany jest program?

Uczniowie	 z	 Liceum	Ogólnokształ-
cącego	w	Kolbuszowej	mieli	okazję	zo-
baczyć	 jak	 funkcjonuje	 rozgłośnia	 ra-
diowa	i	stacja	telewizyjna	od	kulis,	czy-
li	 potocznie	 mówiąc	 „od	 kuchni”.	 10	
października,	o	świcie,	autokar	z	grupą	
uczniów	wyruszył	w	niezapomnianą	po-
dróż	do	Warszawy.	Chociaż	była	to	dla	
większości	bardzo	wczesna	pora,	wszy-
scy	 stawili	 się	 punktualnie.	 Początko-
wo	prawie	jeszcze	śpiący	uczniowie	nie	
dawali	zbytnich	„odgłosów	życia”,	 jed-
nak	w	miarę,	gdy	słońce	budziło	się	do	
życia	i	wśród	młodzieży	coraz	bardziej	
dało	się	słyszeć	głosy	rozmów.	

Pierwszym	 obiektem,	 do	 którego	
udaliśmy	 się,	 było	 Polskie	 Radio.	 Bu-
dynek	 od	 wewnątrz	 sprawiał	 bardzo	
miłe	 wrażenie.	 Białe	 ściany	 z	 wypu-
kłymi	 zdobieniami	 oraz	 błyszcząca	 po-
sadzka,	 to	 wszystko	 dawało	 wrażenie,	
że	 wnętrze	 jest	 większe.	 Na	 początku	
cała	grupa	została	zabrana	do	specjalne-
go	pomieszczenia,	w	którym	nagrywane	
są	słuchowiska	radiowe.	Podczas	wpro-
wadzenia	 oprowadzający	 powiedzieli	
nam,	że	zadaniem	Polskiego	Radia	jest	
nadawanie	audycji	radiowych	o	zasięgu	
ogólnokrajowym	 i	 międzynarodowym,	
a	 jego	 pierwszy	 program	 radiowy	 zo-
stał	wyemitowany	1	lutego	1925	ze	sta-
cji	 nadawczej	 Polskiego	 Towarzystwa	
Radiotechnicznego	 na	 fali	 385	metrów	
w	Warszawie.

W	 dwóch	 grupach	 zapoznawali-
śmy	 się	 z	 system	 działania	 rozgłośni	
radiowej.	 Obejrzeliśmy	 studia	 Progra-
mu	I	i	II.	Podziw	wzbudzała	biblioteka	
Polskiego	Radia,	która	zdawała	 się	nie	
mieć	końca.	Mieliśmy	okazję	podejrzeć,	
jak	 pracują	 dziennikarze	 odpowiedzial-
ni	za	zdobywanie	bieżących	informacji.	
Jednak	 największą	 radość,	 a	 po	 części	
także	 i	 dostarczającą	 najwięcej	 stresu,	
sprawiło	 wszystkim	 kolejne	 zadanie.	
Każdy	z	uczniów	musiał	się	stać	dzien-
nikarzem,	którego	głos	słyszalny	jest	na	
antenie.	 Kiedy	 każdy	 z	 nas	 wypowie-
dział	 kilka	 zdań	do	profesjonalnego	 ra-
diowego	mikrofonu,	 pracownik	 rozgło-
śni	 pokazał	 zainteresowanym,	 jak	 tak	
naprawdę	 brzmi	 głos	 człowieka.	 Oka-
zało	się,	że	ta	barwa	głosu,	którą	słyszy	

każdy	z	nas	 jest	całkiem	 inaczej	odbie-
rana	przez	innych.

Po	 krótkim	 spacerze,	 w	 pięknym	
słoneczku,	 którego	 celem	 była	 ulica	
Woronicza	17,	stanęliśmy	przed	drzwia-
mi	publicznej	stacji	telewizyjnej,	TVP1	
oraz	TVP2.	Pan	przewodnik	po	poucze-
niu,	 jak	 należy	 zachowywać	 się	 w	 bu-
dynku,	 aby	 nie	 dezorganizować	 pra-
cy	dziennikarzy	 i	 innych	pracowników,	
zaprowadził	wszystkich	do	pierwszego	
studia.	Zwiedzający	mogli	przyjrzeć	się,	
jak	 funkcjonują	 kamery	 oraz	 jak	 waż-
ną	 rolę	 odgrywa	 oświetlenie.	 Obejrze-
liśmy	m.	 in.	 studia	 „Reportera	 Polskie-
go”,	 „Świat	 się	 kreci”.	 Dużym	 zasko-
czeniem	dla	uczestników	wyjazdu	była	
wiadomość,	 że	 popularny	 program	 roz-
rywkowy	„Jaka	to	melodia”	nagrywany	
jest	 w	 dwóch	 wersjach.	 Najpierw	 reje-
strowany	 jest	 zapis,	 w	 którym	 pokaza-
ni	 są	 uczestnicy	 teleturnieju	 walczący	
o	 nagrodę,	 a	 kilka	 dni	 później	 nagry-
wane	 są	 występy	 zaproszonych	 woka-
listów	 z	 udziałem	 publiczności.	 Dopie-
ro	 te	 dwie	 zapisane	 wersje	 są	 łączone	
w	 całość	 i	 w	 takiej	 postaci	 emitowane	
na	antenie.

Dowiedzieliśmy	 się	 także,	 że	 tele-
wizja	 to	 przede	 wszystkim	 iluzja.	 Nic	
nie	 jest	 takie,	 jakie	 się	wydaje.	Najlep-
szym	na	to	przykładem	może	być	studio	
programu	 „Pytanie	 na	 śniadanie”.	 Na	
ekranie	 widzimy,	 mogłoby	 się	 wyda-
wać,	dużych	rozmiarów	pomieszczenie,	
w	którym	mieszczą	się	kuchnia,	kanapy,	
a	 także	 inne	 przedmioty,	 które	 poma-
gają	 w	 tworzeniu	 atmosfery	 programu.	
Tymczasem	 okazuje	 się,	 że	 studio	 nie	
jest	aż	tak	duże,	a	większą	rolę	odgrywa	
tu	 oświetlenie	 i	 odpowiednie	 dobranie	
kolorów.	 Dodatkowo	 dane	 etapy	 pro-
gramu	nagrywane	są	w	osobnych	poko-
jach,	znajdujących	się	tuż	za	ścianą.

Pełni	 nowych	 przeżyć	 i	 nieco	 zmę-
czeni	 obraliśmy	 kurs	 na	 Kolbuszową.	
Każdej	osobie	podobało	się	coś	innego,	
ale	wszyscy	twierdzili,	że	męcząca	dro-
ga	oraz	wczesna	pobudka	w	zupełności	
się	 opłaciły,	 a	wyprawa	warta	 była	 po-
święcenia.

andżeliKa KurpisZ 
warsZtaty dZienniKarsKie

Dziewczęta z kolbuszowskiego liceum w Polskim Radiu
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ii wojewódzKi KonKurs wiedzy eKologicznej
„ aBc” eKologii Klas trzecich

szkoła podstawowa im. janka zawiszy w przedborzu 5 grudnia br. gościła uczestników ii edycji 
wojewódzkiego Konkursu: „ aBc” ekologii klas trzecich.

Organizacja	 konkursu	 dofinansowa-
na	 została	 przez	 Wojewódzki	 Fundusz	
Ochrony	 Środowiska	 i	 Gospodarki	 Wod-
nej	w	Rzeszowie.

Trzecioklasiści	 rywalizowali	 między	
sobą	rozwiązując	test	wiedzy.	Poziom	pre-
zentowanej	wiedzy	 jak	 zwykle	 był	wyso-
ki.	Zmagania	konkursowe	wyłoniły	 laure-
atów,	którymi	zostali:
I	miejsce	–	Mateusz	Mazur	(SP	Lipnica)
II	miejsce	–	Szymon	Syhłowyj	(SP	Widełka)
III	miejsce	–	Natalia	Kiebała	(SP	Krzywa)

Szczególne wyróżnienia:
-	Bartłomiej	Surowiec		(SP	Domatków)
-Karolina	Mokrzycka	(SP	Cmolas)
-Paweł	Feret	(SP	Czarna	Sędziszowska)
-	Jakub	Wilk	(SP	Cmolas)

Wszyscy	laureaci	otrzymali	pamiątko-
we	dyplomy	i	nagrody	książkowe,	a	szko-
ły,	 z	 których	 przybyli	 zdobywcy	 pierw-

szych	 trzech	miejsc	 także	dodatkowe	pre-
zenty	w	postaci	pomocy	naukowych.	

Konkurs	 zakończył	 się	miłym	 akcen-
tem-	odwiedzinami	Mikołaja,	który	obda-
rował	wszystkich	 słodyczami.	Nauczycie-
le	 przygotowujący	 uczniów	 do	 konkursu	

otrzymali	podziękowania	z	rąk	p.	dyrektor	
Barbary	Wiącek,	 która	w	 podsumowaniu	
zaprosiła	na	kolejną	edycję	 tegoż	konkur-
su	za	rok.

MiKołajKowy Marsz nordic walKing
7 grudnia 2014 roku, około godziny 15, spotkała się grupa kolbuszowskich chodziarzy i sympatyków kijków, 

ubranych w mikołajkowe czapki. Każdy z przybyłych niecierpliwie oczekiwał przybycia… oczywiście Mikołaja. 
spotkało się 30 osób – od dziecka w wózku do emerytki. uczestnicy Marszu nie czekali na prezenty od Mikołaja 
– tym razem to oni przynieśli podarki dla potrzebujących rodzin, które złożono do sań Mikołaja, tworząc 
„szlachetną paczkę”. Mikołaj, widząc hojność chodziarzy, obdarował wszystkich słodkim prezentem. wzbudził 
tym samym radość i zadowolenie nie tylko uczestniczących w marszu dzieci ale i dorosłych.

Po	 rozgrzewce,	 pod	 okiem	 czuwają-
cych	nad	naszym	bezpieczeństwem	panów	
ze	Straży	Miejskiej	utworzyła	się	kolumna	
„mikołajków”	 i	 ruszyła	 w	 stronę	 ulic	 Na-
rutowicza,	 Popiełuszki,	 Wojska	 Polskie-
go,	 Grunwaldzkiej,	 aby	 następnie	 ulicą	
Obrońców	 Pokoju	wrócić	 na	Kolbuszow-
ski	 Rynek.	Wszystkim	maszerującym	 do-
pisywał	humor	 i	 zadowolenie	 ze	 spaceru.	
Maszerujące	 „Mikołaje”	 wzbudzały	 cie-
kawość	 przechodzący	 i	 przejeżdżających	
osób.	Korzystając	z	urokliwych,	świątecz-
nie	 ozdobionych	miejsc,	 grupa	 robiła	 pa-
miątkowe	zdjęcia.	

Wszystkim	 uczestnikom	 dziękujemy	
za	hojność,	udział	w	Marszu	i	zachęcamy	
każdego	 do	 czynnego	wypoczynku	 i	 spa-
cerów	–	również	z	kijkami.		

Dla	 nas,	 organizatorów,	 taka	 fre-
kwencja	 i	 zadowolenie	 uczestników	 jest	
potwierdzeniem,	 że	 warto	 włożyć	 wysi-
łek	i	trud	w	organizację	tego	typu	marszy.	
Korzyści	 z	 takich	 inicjatyw	 są	 różnorod-
ne.	Potrzebujący	otrzymają	wsparcie,	cho-
dziarze	mieli	okazję	do	wspólnego	trenin-
gu,	 a	 przechodnie	 i	 kierowcy	 uśmiechali	

się	 radośnie	 na	widok	 kolumny	 dziarsko	
maszerujących	„Mikołajów”.

Dlatego	 zachęcamy	 wszystkich	 do	
wyjścia	 z	 domu	 i	 serdecznie	 zapraszamy	
na	 spotkania	 z	 kijkami	 –	 ćwiczymy	 i	 do-
skonalimy	technikę	chodzenia	pod	okiem	
instruktorów	we	wtorki	na	stadionie	o	go-

dzinie	 17.30	 oraz	 w	 niedzielę	 o	 8.30	 na	
Białkówce.	

Zatem	 do	 zobaczenia	 na	 kolejnych	
spotkaniach,	 imprezach	 oraz	 spotkaniach	
„treningowych”.

ZarZąd KKnw
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Xiii podKarpacKi Mityng pływacKi oliMpiad specjalnych
w dniu 03-12-2014 na pływalni krytej „fregata” w Kolbuszowej odbył się Xiii podkarpacki Mityng pływacki 

olimpiad specjalnych. Była to już czwarta edycja zawodów pływackich rozgrywanych na tejże pływalni. 
organizatorami imprezy byli zespół szkół specjalnych w Kolbuszowej dolnej oraz olimpiady specjalne polska, 
oddział regionalny podkarpackie. 

W	 tym	 roku	 gościliśmy	 rekordową	
liczbę	uczestników,	bo	aż	95	osób.	Byli	to	
zawodnicy	 sekcji	 Olimpiad	 Specjalnych,	
dziewczęta	 i	 chłopcy	 z	 niepełnosprawno-
ścią	 intelektualną	 z	 placówek	kształcenia	
specjalnego	z	całego	Podkarpacia.	Zgłosi-
ło	się	16	drużyn	z	sekcji:	„Promyk”	Stalo-
wa	Wola,	„Koszyczek”	Rudnik	nad	Sanem,	
„Strzyżyki”	 Strzyżów,	 „Gladiator”	 Prze-
myśl,	„Maratończyk”	Krosno,	„Pro	Sport”	
Jarosław,	 „Leliwa”	 Tarnobrzeg,	 „Tygry-
sek”	Lesko,	PSOUU	Mielec,	„Champions”	
Leżajsk,	„Sokół”	Ropczyce,	„Dragon”	Dę-
bica,	„Jeżyk”	Rzeszów,	„Gepard”	Mielec,	
„Fala”	Kolbuszowa	Dolna.

Zawodnicy	 rywalizowali	 na	 oficjal-
nych	dystansach	Olimpiad	Specjalnych:
•	 25	m	styl	dowolny
•	 50	m	styl	dowolny
•	 25	m	styl	grzbietowy
•	 50	m	styl	grzbietowy
•	 25	m	stylem	klasycznym
•	 15	m	chód	po	dnie	
•	 25	m	z	pomocą	sprzętu	pływającego
•	 15	m	z	pomocą	sprzętu	pływającego
•	 10	m	pływanie	z	asystą
•	 15	m	pływanie	bez	asysty

Poszczególne	ekipy	składały	się	z	sze-
ściu	 zawodników,	 trenerów	 oraz	 przyby-
łych	ze	swoimi	pociechami	rodziców.	Każ-
dy	 z	 uczestników	mógł	 płynąć	w	 dwóch	
konkurencjach	w/w	dystansów.

Zawody	 przebiegały	w	 duchu	 sporto-
wej	rywalizacji,	ze	szczególnym	przestrze-
ganiem	 zasad	 fair	 play.	 Wszyscy	 zosta-

li	 obdarowani	 pamiątkowymi	 medalami,	
plakietkami,	 pucharami	 oraz	 prezentami	
mikołajkowymi.	Dla	wszystkich	gości	za-
pewniony	był	prowiant	w	postaci	drugiego	
śniadania	oraz,	po	zakończeniu	zawodów,	
dwudaniowego	obiadu.

Nad	 prawidłowym	 przebiegiem	 za-
wodów	czuwała	pełna	obsada	sędziowska,	
pod	przewodnictwem	sędziego	głównego	
zawodów	pana	Jacka	Tyczki	z	Cmolasu.

Dodatkowo	 ogromną	 pomocą	 wyka-
zała	 się	 grupa	 wolontariuszy	 z	 Liceum	
Ogólnokształcącego	 im.	 Janka	 Bytna-
ra	 w	 Kolbuszowej	 pod	 przewodnictwem	

pana	 Adama	 Kozubala,	 bez	 których	 nie	
było	by	możliwe	 tak	 sprawne	przeprowa-
dzenie	Mityngu.	Dziękujemy	ratownikom	
WOPR	 pracującym	 na	 pływalni,	 którzy	
czuwali	 nad	 bezpieczeństwem	 startują-
cych	w	zawodach.

Szczególne	 podziękowania	 składamy	
darczyńcom:
-	Burmistrzowi	Kolbuszowej	Janowi	Zubie
-	 Staroście	 Kolbuszowskiemu	 Józefowi	
Kardysiowi
-	pani	Ewie	Nowak	–	fundacja	„Serce”
-	 panu	 Janowi	 Stobierskiemu	 –	 piekarnia	
Staropolska
-	 panu	 Stanisławowi	 Sybickiemu	 prezeso-
wi	Stowarzyszenia	Pomocy	Osobom	Nie-
pełnosprawnym	 „Iskierka”	 w	 Kolbuszo-
wej	Dolnej

Dziękujemy	 honorowym	 patronom	
imprezy	w	osobach:
-	Posła	na	Sejm	RP	Zbigniewa	Chmielowca
-	 Dyrektora	 Podkarpackiego	 Oddziały	
PFRON	Macieja	Szymańskiego
-	 Dyrektora	 Pływalni	 Krytej	 „Fregata”	
w	Kolbuszowej	Krzysztofa	Matejka.

	Do	zobaczenia	za	rok	na	kolejnej	edy-
cji	Mityngu.

naucZyciele Zss w KolbusZowej dolnej 
paweł żądło, janusZ Mytych

Uroczyste otwarcie mityngu

Rywalizacja na kolbuszowskim basenie
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nowy autoBus dla szKoły specjalnej
W	piątek,	5	grudnia	br.,	został	odebrany	20	osobowy	autobus	

do	 przewozu	 osób	 niepełnosprawnych.	Auto	 zostało	 zakupione	
w	 ramach	 „Programu	wyrównywania	 różnic	między	 regionami	
II”,	 współfinansowanego	 ze	 środków	 Państwowego	 Funduszu	
Rehabilitacji	Osób	Niepełnosprawnych.

Samochód	Mercedes	Benz	Sprinter	516	cdi,	przeznaczony	do	
przewozu	19	osób	niepełnosprawnych,	w	tym	2	osób	na	wózkach	
inwalidzkich,	zostanie	przekazany	Zespołowi	Szkół	Specjalnych	
w	Kolbuszowej	Dolnej.

Koszt	zakupu	autobusu	wyniósł	blisko	244	tys.	zł.	Na	zakup	
samochodu	Gmina	Kolbuszowa	otrzymała	dotację	w	wysokości	
190	tys.	zł	z	PFRON.

W	wyniku	 przetargu	 na	 dostawę	 samochodu	wyłoniona	 zo-
stała	firma	MERCUS	sp.	z	o.o.	z	Nadarzyna.

nie Bój się jutra – niech jutro Boi się cieBie
w dniu 28 listopada 2014 r. po raz drugi zebrała się nowo wybrana Młodzieżowa rada Miejska. posiedzenie 

rozpoczął przewodniczący Mikołaj ród, który po sprawdzeniu listy obecności i stwierdzeniu wymaganego 
quorum otworzył ii sesję MrM. 

Po	 przywitaniu	 zebranych,	 przedsta-
wieniu	 i	 przyjęciu	 porządku	 obrad	 rozpo-
częliśmy	pracę.	W	jej	efekcie	cztery	komi-
sje	stałe,	działające	w	ramach	Rady,	opraco-
wały	swoje	plany	pracy	na	lata	2014	–	2016.	

Pierwszą	część	sesji	zakończyło	wspól-
ne	 podjęcie	 uchwał.	 Dotyczyły	 one:	 za-
twierdzenia	 opracowanych	 w	 komisjach	
planów	pracy	do	realizacji	oraz	wykonania	
przez	każdą	szkołę	 trzech	kartek	świątecz-
nych.	Mamy	nadzieję,	 że	 realizacja	pomy-
słów	 proponowanych	 przez	 młodych	 rad-

nych	 nie	 przysporzy	 nikomu	 problemów	
i	stanie	źródłem	fantastycznej	przygody	na	
płaszczyźnie	działalności	społecznej.	

Drugą	 część	 listopadowej	 sesji	 popro-
wadził	 pan	 Andrzej	 Wesołowski,	 pasjo-
nat	 historii	 regionalnej,	 który	 zaprosił	 nas	
na	 spacer	 po	 przedwojennym	 kolbuszow-
skim	 rynku.	W	 barwny	 i	 ciekawy	 sposób	
opowiadał	 o	 jego	mieszkańcach,	 ich	 zwy-
czajach	i	działaniach	na	rzecz	tutejszej	spo-
łeczności.	Ciemna	noc	okupacji,	która	 tak-
że	 stała	 się	 udziałem	mieszkańców	 nasze-

go	 miasta	 i	 pozostawiła	 niezatarte	 piętno	
w	ich	świadomości,	stanowiła	kontynuację	
prelekcji	 naszego	 gościa.	 Liczne	 ekspona-
ty	z	kolekcji	własnej	były	doskonałym	uzu-
pełnieniem	 tego	 interesującego	 spotkania.	
Za	przybliżenie	nam	tych	niezwykłych	cza-
sów	i	wspaniałą	wycieczkę	po	nieznanych	
zakątkach	naszego	miasta	–	Panu	Andrzejo-
wi	Wesołowskiemu	serdecznie	dziękujemy.	

opieKun MrM l. u.

w wyniku wyborów przeprowadzonych zgodnie z uchwałą rady Miejskiej w dniu 07.10.2014r. 
zarząd Młodzieżowej rady Miejskiej w Kolbuszowej przedstawia się następująco:

Zarząd MRM
Przewodniczący	 MRM	 Mikołaj Ród	 -	
Gimnazjum	nr	1
Z	-	ca	przewodniczącego	MRM	Karolina 
Olszowy	-	Gimnazjum	nr	1
Z	-	ca	przewodniczącego	MRM	Aleksan-
dra Bytom	-	Gimnazjum	nr	2

Skład MRM
Alicja Mierzejewska	–	SP	nr	2
Michał Tęcza	–	SP	nr	2
Szymon Drożdż	–	Gimnazjum	nr	2

Aleksandra Bytom	–	Gimnazjum	nr	2
Karolina Olszowy	–	Gimnazjum	nr	1
Mikołaj Ród	–	Gimnazjum	nr	1
Jakub Piórek	–	SR	nr	1
Szymon Partyka	–	SP	nr	1
Mateusz Stochel	–	SP	Zarębki
Karolina Mytych	–	Gimnazjum	Kupno
Paulina Zielińska	–	Gimnazjum	Kupno
Piotr Wojtyczka	–	SP	Kupno
Mateusz Płoch	–	Gimnazjum	Widełka
Katarzyna Ofiara	–	Gimnazjum	Widełka
Dominik Jamróz	–	SP	Widełka

Irmina Jakubczyk	–	SP	Bukowiec
Karol Saj	–	SP	Domatków
Karolina Kamińska	–	SP	Przedbórz
Anna Czachor	–	SP	Werynia	
Łukasz Chmielowiec –	Szkoła	Specjalna	
Kolbuszowa	Dolna	
Dominika Rozmus	 –	 SP	 Kolbuszowa	
Górna	

BurMistrz KolBuszowej
INFORMUJE,	 że	 na	 tablicy	 ogłoszeń	 Urzędu	 Miejskiego	
w	Kolbuszowej,	ul.	Obrońców	Pokoju	21

został wywieszony

zgodnie	z	art.	35	ust.1	ustawy	o	gospodarce	nieruchomościami	
(t.j.	z	2014r.,	poz.	518	ze	zmian.)	wykaz	nieruchomości	własno-
ści	Gminy	Kolbuszowa,	przeznaczonych	do	oddania	w	najem.

burMistrZ KolbusZowej jan Zuba

BurMistrz KolBuszowej
INFORMUJE,	 że	 na	 tablicy	 ogłoszeń	 Urzędu	 Miejskiego	
w	Kolbuszowej,	ul.	Obrońców	Pokoju	21

został wywieszony

zgodnie	z	art.	35	ust.1	ustawy	o	gospodarce	nieruchomościami	
(t.j.	z	2014r.,	poz.	518	ze	zmian.)	wykaz	nieruchomości	własno-
ści	Gminy	Kolbuszowa,	przeznaczonych	do	oddania	w	dzierżawę

burMistrZ KolbusZowej jan Zuba
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asseco resoVia w Kupnie
dzień 5 grudnia w zespole szkół w Kupnie zapowiadał się bardzo ciekawie, ponieważ na ten dzień został 

zaplanowany turniej piki siatkowej dla uczniów klas i – iii gimnazjum w Kupnie, z udziałem drużyny uKs 
Kupno i drużyny z gimnazjum w widełce. 

Już	 od	 wczesnych	 godzin	 rannych	
na	 parkiecie	 toczyły	 się	 wzmagania	
siatkarzy,	 a	 na	 widowni	 kibice	 bardzo	
gorąco	 dopingowali	 swoich	 zawodni-
ków.	 Nad	 spokojnym	 i	 płynnym	 prze-
biegiem	 rozgrywek	 czuwali	 p.	 Jacek	
Kret	i	p.	Jaromir	Wojtas	oraz	gościnnie,	
z	drużyną	siatkarzy	z	Widełki,	p.	Mate-
usz	Kozioł.	

Wraz	 z	 upływem	 czasu	 wzmagało	
się	napięcie	i	atmosfera	wokół	Turnieju	
-	na	uczestników	rozgrywek	czekała	nie-
spodzianka,	wizyta	znamienitych	gości	
w	 szkole	 jako	 podsumowanie	 Mikołaj-
kowego	Dnia	z	Piłką	Siatkową.

Finałem	 rozgrywek	 było	 spotka-
nie	 zawodników	 UKS	 KUPNO	 z	 dru-
żyną	 z	Gimnazjum	w	Widełce,	 była	 to	
okazja	 do	 rewanżu	 za	 przegrany	mecz	
w	 czasie	 Turnieju	 o	 Puchar	 Dyrektora	
WIENERBERGER	Ceramika	Budowla-
na	Zakład	w	Kupnie	Krzysztofa	Wilka.	
Tym	 razem	 drużyna	UKS	KUPNO,	 po	
bardzo	emocjonującym	meczu,	wygrała	
to	spotkanie.	

I	 to	byłby	 już	koniec,	a	była	dopie-
ro	godzina	1145,	wszyscy	uczniowie	Ze-
społu	 Szkół	 w	 Kupnie	 tj.	 Szkoła	 Pod-
stawowa	 i	 Gimnazjum	 zgromadzili	 się	
na	sali	rekreacyjnej,	gdzie	napięcie	się-
gało	 zenitu.	 Gdy	 na	 salę	 weszli,	 wpro-
wadzeni	przez	Dyrektor	Zespołu	Szkół	
Elżbietę	 Chmielowiec,	 zaproszeni	 go-
ście:	Burmistrz	Kolbuszowej	 Jan	Zuba,	
zawodnicy	Asseco	Resovia	 -	 Lukas	Ti-
chacek	 i	 Michał	 Żurek,	 wszyscy	 zgro-
madzeni	dali	upust	swojej	radości	owa-
cjami	 na	 stojąco.	Wśród	 zaproszonych	
gości	byli	 także:	gospodarz	wsi	Kupno	
Adam	Przybyło,	Radny	Rady	Miejskiej	
Julian	Kłoda	oraz	Redaktor	Przemysław	
Marut	z	Korso	Kolbuszowa.	

Pani	Dyrektor	przedstawiła	przyby-
łych	gości.	W	trakcie	prezentacji	wszy-
scy	 otrzymali	 brawa	 na	 stojąco.	 Bur-
mistrz	Kolbuszowej	Jan	Zuba	w	swojej	
wypowiedzi	 potwierdził,	 że	 jest	 czło-
wiekiem	któremu	dobro	 sportu	w	Gmi-
nie	 Kolbuszowa	 leży	 na	 sercu,	 dlate-
go	 w	 swoich	 działaniach	 wspiera	 ini-
cjatywy	 sportowe	 na	 terenie	 Gminy.	
W	propagowaniu	 sportu,	 zwłaszcza	pił-
ki	 siatkowej,	 swój	 wkład	 ma	 też	 mło-
dzież	 z	 Zespołu	 Szkół	 im.	 Jana	 Pawła	
II	w	Kupnie.	

W	 trakcie	 prezentacji	 multimedial-
nej	 o	 drużynie	Asseco	Resovia	 bohate-
rowie	 spotkania	Michał	 Żurek	 i	 Lukas	
Tichacek	opowiadali	o	swoich	kolegach	

z	drużyny.	Następnie	przyszedł	czas	na	
pytania	 ze	 strony	uczniów,	nauczycieli	
i	zaproszonych	gości.	Największą	atrak-
cją	 spotkania	okazała	 się	 sesja	 zdjęcio-
wa	i	możliwość	uzyskania	autografu.	

W	 takiej	 to	 miłej	 atmosferze	 upły-
nął	Mikołajkowy	Dzień	 z	Piłką	Siatko-
wą	w	Kupnie.	W	tym	miejscu	chcę	ser-
decznie	podziękować	wszystkim	za	po-
moc	w	 zorganizowaniu	 tego	 spotkania,	
a	 w	 szczególności	 Burmistrzowi	 Kol-
buszowej	 Janowi	 Zubie,	 Dyrektor	 Elż-
biecie	 Chmielowiec	 i	 Dyrektorowi	 Ka-

zimierzowi	Januszowi,	Panom	Jackowi	
Kret	i	Jaromirowi	Wojtas	nauczycielom	
wychowania	 fizycznego	w	naszej	 szko-
le	 oraz	 wszystkim,	 którzy	 przyczynili	
się	 do	 zorganizowania	 tego	 spotkania.	
Dziękuję	 również	 Redaktorowi	 Prze-
mysławowi	 Marutowi	 za	 patronat	 me-
dialny	w	trakcie	spotkania.	

wdZięcZni organiZatorZy uKs Kupno. 
opracował: witold antosZ

Goście chętnie rozdawali autografy

Bohaterowie spotkania Michał Żurek i Lukas Tichacek opowiadali o swoich 
kolegach z drużyny
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suKces KolBuszowsKich uczniów

10 grudnia 2014 roku w sali edukacji przyrodniczo-leśnej nadleśnictwa głogów odbyło się uroczyste rozdanie 
nagród w konkursie opisowym „Mój las” na szczeblu regionalnym. Konkurs ten organizowany jest przez zarząd 
główny sitlid oraz ligę ochrony przyrody od 1986 r. w tym jubileuszowym dla leśników roku,  z okazji 
90-lecia istnienia lasów państwowych,  odbywa się jego 28 edycja. 

Konkurs	skierowany	jest	do	dzieci	i	młodzież	ze	szkół	podsta-
wowych,	gimnazjów	oraz	szkół	ponadgimnazjalnych.	W	swych	
pracach	najmłodsi	opisywali	dary	 lasu	oraz	pracę	 leśnika.	Gim-
nazjaliści	ukazali	drewno	jako	surowiec	przyjazny	człowiekowi,	
a	młodzież	ponadgimnazjalna	rozprawiała	nad	historią	leśnictwa	
w	swoim	regionie.	Sąd	konkursowy	w	skład	którego	weszli	leśni-
cy	oraz	członkowie	Ligi	Ochrony	Przyrody	nagrodził	25	osoby	
spośród	 ponad	 60	 nadesłanych	 prac.	 Prace	 siedmiu	 kolbuszow-
skich	uczniów	(Maksymilian	Starzec	z	SP	w	Weryni,	Anna	Gu-
zior	z	SP	w	Przedborzu,	Aleksandra	Łobaza	i	Patryk	Brzoza	z	ZS	
nr	2	w	Kolbuszowej)	zostały	docenione	i	przyznano	im	nagrody.	
Na	duże	uznanie	zasługuje	w	szczególności	młodzież	z	Zespołu	
Szkół	Technicznych	w	Kolbuszowej	(Paulina	Wilk,	Patycja	Plis,	
Dominika	 Jarosz),	 która	 zajęła	 trzy	 pierwsze	 podia.	Dzieła	 ich	
przedstawiały	 historię	 leśnictwa	 i	 ludzi	 związanych	 z	 Puszczą	
Sandomierską.	

Podczas	uroczystej	gali	zostały	wręczone	nagrody	oraz	odby-
ła	się	projekcja	filmu	„90	lat	Lasów	Państwowych”	połączona	ze	
słodkim	poczęstunkiem.

Wręczenia	 nagród	 laureatom	 konkursu	 dokonali	 Pani	
Agnieszka	Bator	–	Prezes	Podkarpackiego	Zarządu	LOP	w	Rze-
szowie,	 Pani	 Anna	 Bondar-Zabiciel	 –	 Zastępca	 Nadleśnicze-
go	Nadleśnictwa	Głogów,	Pan	Bartłomiej	Peret	–	Sekretarz	ZO	
SITLiD	w	Krośnie	oraz	Pan	Hubert	Sobiczewski	–	Nadleśniczy	
Nadleśnictwa	 Mielec.	 Cenne	 upominki	 ufundowali	 Nadleśnic-
two	Głogów,	Mielec,	Tuszyma,	Kolbuszowa,	Zarząd	Podkarpac-
ki	 LOP,	 Zarząd	 Oddziału	 SITLiD	 w	 Krośnie	 oraz	WFOŚiGW	
w	Rzeszowie.	

		 Prace	uczniów	którzy	zdobyli	pierwsze	miejsca	będą	re-
prezentować	Podkarpacie	w	etapie	centralnym.	Zwycięzcom	gra-
tulujemy	sukcesów	 i	 życzymy	powodzenia.	Wzorem	ubiegłych	
lat	zapewne	w	gronie	najlepszych	znajdą	się	reprezentanci	z	Pod-
karpacia.

 natalia batory

Paulina Wilk - ZST w Kolbuszowej - zdobywczyni I miejsca 
w kategorii szkół ponadgizmnazjalnych
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BurMistrz KolBuszowej
informuje, że na tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskiego w Kolbuszowej, ul. Obrońców Pokoju 21,

wywieszony został

zgodnie	z	art.	35	ustawy	z	dnia	21.08.1997r.	o	gospodarce	nieruchomościami	(t.j.	Dz.U.	z	2014r.,	poz.	518	ze	zm.),	na	okres	21	dni,	
wykaz	nieruchomości	gruntowej,	położonej	w	Kupnie,	oznaczonej	nr	ew.	działki	1474/2,	1125/99,	1125/103,	1125/106,	1125/101,	
1125/108,	1125/109,	1125/113,	1125/115,	przeznaczonych	do	sprzedaży	w	trybie	przetargowym.	

burMistrZ KolbusZowej jan Zuba

ogłoszenie BurMistrza KolBuszowej
o i publicznym przetargu ustnym nieograniczonym na sprzedaż niezabudowanych nieruchomości gruntowych 

położonych w Kolbuszowej, oznaczonych nr ew. działki:

- 48/128	 o pow. 0.0636 ha,	 objętej	 KW	
TB1K/00002360/8

- 48/127 o pow. 0.0627 ha,	 objętej	 KW	
TB1K/00002360/8

Cena wywoławcza wynosi:
- dz. 48/128 - 31 800,00 zł (netto )
- dz. 48/127 - 31 350,00 zł (netto)

Wadium wynosi:
- dz. 48/128 - 6360,00 zł
- dz. 48/127 - 6270,00 zł

Przetargi odbędą się w Urzędzie Miej-
skim w Kolbuszowej, przy ul. Obr. Poko-

ju 21, w sali Nr 1, w dniu 09.01.2015 roku 
o godzinie 10-tej. Każda nieruchomość jest 
przedmiotem oddzielnego przetargu i pro-
wadzone będą bezpośrednio po sobie zgod-
nie z podaną kolejnością, poczynając od 
godziny 10-tej.

Warunkiem	 przystąpienia	 do	 przetargu	
przez	 osoby	 fizyczne	 i	 prawne	 jest	 wpłace-
nie	wadium	w	pieniądzu	do	dnia	03.01.2015	
roku	na	konto	bankowe	Urzędu	Nr	20	9180	
0008	2001	0001	7792	0001	w	BS	Kolbuszo-
wa	(data	wpływu	na	konto).

Ogłoszenie	 o	 przetargu	 podano	 na	 stro-
nach	 internetowych:	 www.kolbuszowa.bip.
gmina.pl,	 www.kolbuszowa.pl,	 jak	 również	

wywieszono	 na	 tablicy	 ogłoszeń	 Urzędu	
Miejskiego	przy	ulicy	Obrońców	Pokoju	21.

Szczegółowe	 informacje	 o	 przetargu	
i	 jego	 przedmiocie	można	 uzyskać	w	Urzę-
dzie	Miejskim	w	Kolbuszowej,	w	pokoju	nr	
15,	codziennie	w	godzinach	8.00	-	15.00,	oraz	
telefonicznie	pod	nr	17	22-71-333.

burMistrZ KolbusZowej

jan Zuba

proMocja KsiążKi w sKansenie
Muzeum Kultury ludowej w Kolbuszowej zakończyło realizację projektu „Źródła kultury ludowej puszczy 

sandomierskiej”. eksploracje terenowe zostały przeprowadzone w latach 2008-2014 i objęły sześć regionów: 
leżajski, niżański, bojanowski, ropczycki, mielecki i kolbuszowski. jak pisze dr Krzysztof ruszel, opiekun 
naukowy projektu: Ich celem, rozpisanym na szereg problemów szczegółowych, było poznanie źródeł kultury ludowej 
wsi ukształtowanej w specyficznych warunkach zmieniającego się środowiska przyrodniczego Puszczy Sandomierskiej. 

Podsumowaniem	trwających	sześć	lat	
badań	 terenowych	 i	 naukowych	 jest	 pu-
blikacja	„Źródła	kultury	ludowej	Puszczy	
Sandomierskiej”,	 której	 promocja	 odbę-
dzie	się	22	grudnia	2014	r.	o	godz.	12.00	
w	 szkole	 z	Trzebosi	 na	 terenie	 Parku	 Et-
nograficznego	Muzeum	Kultury	Ludowej	
w	 Kolbuszowej.	 W	 programie	 zaplano-
wano:	 prezentację	 książki,	 której	 dokona		
dr	 Krzysztof	 	 Ruszel;	 dyskusję	 panelo-
wą	 „Między	 tradycją	 niepotrzebną	 a	 po-
trzebą	 tożsamości	 –	 nowa	 lokalność	 re-

gionu	 w	 świetle	 badań	 Źródła	 kultury	
ludowej	 Puszczy	 Sandomierskiej	 2008-
2014”	z	udziałem	prof.	dr.	hab.	Jana	Ada-
mowskiego	 z	 Instytutu	 Kulturoznawstwa	
Uniwersytetu	 Marii	 Curie-Skłodowskiej	
w	 Lublinie,	 prof.	 dr.	 hab.	 Włodzimie-
rza	 Mędrzeckiego	 z	 Polskiej	 Akademii	
Nauk,	 prof.	 dr.	 hab.	 Kazimierza	 Ożoga		
z	 Instytutu	 Filologii	 Polskiej	 Uniwer-
sytetu	 Rzeszowskiego	 i	 dr.	 Krzyszto-
fa	 Ruszla	 z	 Instytutu	 Archeologii	 Uni-
wersytetu	 Rzeszowskiego.	 Debatę	 po-

prowadzi	 prof.	 dr	 hab.	 Jan	 Święch		
z	 Instytutu	 Etnologii	 i	Antropologii	 Kul-
turowej	Uniwersytetu	Jagiellońskiego.	Na	
zakończenie	 „po	 staremu”	 i	 „po	 staremu	
na	nowo”	zagrają	Jan	Marzec	–	skrzypek	
z	Kosów	oraz	kapele	„Kocirba”	i	„Hadra”.

Serdecznie	zapraszamy	na	to	etnogra-
ficzne	spotkanie!

oprac. grZegorZ wójcicKi 

projekt dofinansowany ze środków Ministra Kultury i dziedzictwa narodowego w ramach programu 
Kolberg 2014 – Promesa, realizowanego przez instytut Muzyki i tańca.
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powiatowa oliMpiada wiedzy o hiV/aids
poradnia psychologiczno-pedagogiczna w Kolbuszowej po raz piąty zorganizowała powiatową olimpiadę 

wiedzy o hiV/aids dla uczniów szkół ponadgimnazjalnych. honorowy patronat nad olimpiadą objął starosta 
Kolbuszowski. współorganizatorem była powiatowa stacja sanitarno – epidemiologiczna w Kolbuszowej. 
patronat medialny objęły: Korso Kolbuszowskie i ziemia Kolbuszowska. 

Olimpiada	odbyła	się	1	grudnia	2014r.	
w	 Starostwie	 Powiatowym,	 a	 jej	 celem	
było	 podniesienie	 poziomu	 wiedzy	 mło-
dzieży	w	zakresie	HIV/AIDS	oraz	kształ-
towanie	 pozytywnych	 postaw	 wobec	 lu-
dzi	 żyjących	 z	 HIV	 i	 chorych	 na	AIDS.	
Wszystkich	zebranych	powitał	Wicestaro-
sta Kolbuszowski Wojciech Cebula. Na-
stępnie	głos	zabrała	dyrektor PPP w Kol-
buszowej Elżbieta Mikołajczyk i przed-
stawiła	 m.in.	 dane	 statystyczne	 zakażeń	
HIV	i	zachorowań	na	AIDS.

Do	V	Powiatowej	Olimpiady	Wiedzy	
o	HIV/AIDS	przystąpiło	 21	 uczniów.	Za-

daniem	młodzieży	było	rozwiązanie	testu	
składającego	 się	 z	30	pytań	 zamkniętych	
i	 otwartych.	 Powołana	 przez	 organizato-
rów	 komisja	 konkursowa	 oceniła	 prace	
i	wyłoniła	następujących	zwycięzców:
I	 miejsce	 –	Marzena	Materska	 –	 ZSA-E	
w	Weryni
II	miejsce	–	Karolina	Zuber	–	ZST	w	Kol-
buszowej
III	miejsce	 –	 Paulina	Cisło	 –	 LO	w	Kol-
buszowej

Wszyscy	 uczestnicy	 otrzymali	 dyplo-
my	i	drobne	upominki,	natomiast	laureaci	

nagrody rzeczowe ufundowane przez 
Starostę Kolbuszowskiego Józefa Kar-
dysia, Poradnię Psychologiczno-Peda-
gogiczą i Państwową Stację Sanitarno-

-Epidemiologiczną w Kolbuszowej.
Okolicznościowe dyplomy oraz na-

grody wręczyli: Wicestarosta Kolbu-
szowski Wojciech Cebula, dyrektor PPP 
w Kolbuszowej Elżbieta Mikołajczyk 
oraz p.o dyrektora PSSE w Kolbuszo-
wej Barbara Dudzińska.

KoordynatorZy oliMpiady: 
dorota franKiewicZ i Marta ZawadZKa 

- ppp w KolbusZowej.

1 grudnia  oBchodzony jest światowy dzień aids (od 1988r.)
wsparcie dla osób żyjących z hiV można okazać, nosząc w tym dniu czerwoną wstążeczkę.

Według	najnowszego	raportu		ONZ,	którego	celem	jest	koordynacja	i	poprawa	skuteczności	działań	poszczególnych	
krajów	w	walce	z	HIV	i	AIDS,	na	świecie	żyje	ok.	36	mln	ludzi	zakażonych	wirusem	HIV.

Z	powodu	AIDS	zmarło	w	zeszłym	roku	tj.	2013	ok.	1,5	mln	osób;	około	35%	mniej	niż	2005r.	czyli	w	czasie	epidemii.	
W	tym	roku	nastąpiło	1.536.005	zgonów,	spowodowanych	przez	HIV/AIDS.

Naukowcom	wciąż	nie	udało	się	opracować	szczepionki	przeciw	HIV,	ani	leków	eliminujących	wirusa	z	organizmu	
(choć	od	wyizolowania	wirusa	HIV	minęło	ponad	30	lat).

Hasło	Światowego	Dnia	AIDS,	obowiązujące	na	całym	świecie	w	latach	2011-2015,	brzmi	„Dążymy	do	zera:	zero	no-
wych	zakażeń	HIV,	zero	dyskryminacji,	zero	zgonów	związanych	z	AIDS”.

Zdaniem	specjalistów	sytuacja	epidemiologiczna	w	Polsce	jest	stabilna	-	rocznie	wykrywa	się	ok.	tysiąca	nowych	zaka-
żeń	(ogółem	od	1985r.	do	końca	sierpnia	2014r.	zakażenie	wykryto	u	18	tys.	204	osób).	Eksperci	uważają,	że	liczba	rzeczy-
wistych	zakażeń	jest	dwukrotnie	wyższa.	

wywiad z Karoliną zuBer, 
uczennicą zst w KolBuszowej

ZK: Karolino, jesteś wyjątkową młodą 
osobą. Bardzo dobrze się uczysz, odnosisz 
sukcesy sportowe i nie tylko. Przedstaw 
się proszę naszym czytelnikom.
KZ:	 Nazywam	 się	 Karolina	 Zuber.	 Pocho-
dzę	 z	 Kolbuszowej.	 Mam	 17	 lat.	 Jestem	
uczennicą	klasy	 II	 technikum	o	profilu	 fry-
zjerskim	w	Zespole	Szkół	Technicznych	im	
Bohaterów	Września	1939r.	w	Kolbuszowej.	

ZK: Od kiedy trenujesz bieganie. Skąd 
wzięła się u Ciebie ta pasja?
KZ:	Zawsze	interesował	mnie	sport,	a	szcze-
gólnie	 bieganie.	W	 styczniu	 br.	 postanowi-
łam,	 że	 wezmę	 udział	 w	 Biegu	 Ulicznym	
o	Puchar	Burmistrza	Kolbuszowej,	który	jak	
co	roku	miał	się	odbyć	4	maja.	Rozpoczęłam	
regularne	 i	dość	 intensywne	 treningi,	które	
do	 dnia	 4	maja	 prowadziłam	we	własnym	
zakresie.	Zmieniło	się	to	jednak	po	zdobyciu	 Karolina Zuber po zwycięskim biegu ze sportowcami Klubu TIKI-TAKA
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III	miejsca	w	w/w	biegu.	Po	 tym	wydarze-
niu	 zostałam	 zauważona	 przez	 klub	 lekko-
atletyczny	TIKI-TAKA	Kolbuszowa.	Szcze-
gólną	uwagę	poświęcił	mi	obecny	i	pierwszy	
trener	-	Bogdan	Karkut,	a	także	mój	nauczy-
ciel	z	ZST	pan	Łukasz	Poborca.	
Dzięki	 treningom	w	Klubie	moja	 pasja	 za-
częła	być	popierana	 sukcesami.	Staram	się	
wkładać	 coraz	więcej	 pracy	w	moją	 pasję,	
a	kolejne	doświadczenia	motywują	 i	zachę-
cają	 mnie	 do	 podejmowania	 nowych	 wy-
zwań,	 aby	 zdobywać	nowe	nagrody	 i	wyż-
sze	miejsca.	

ZK: Jakie sukcesy sportowe uważasz za 
najważniejsze?
KZ:	Do	 tej	pory	za	największe	osiągnięcia	
uważam	zdobycie:
-	III	miejsca	w	VI	Biegu	Sokoła	w	klasyfika-
cji	generalnej	kobiet	na	dystansie	5	km,
-	I	miejsce	w	Rzeszowskim	Biegu	Przyjaźni	
w	kategorii	Junior	Kobiet	-	5	km,

-	I	miejsce	w	kategorii	juniorek	w	Rzeszow-
skim	Biegu	Niepodległości	na	dystansie	10	
km,
-	V	miejsce	Open	w	Tarnowskim	biegu	Leli-
witów	na	dystansie	2,5	km.
Obecnie	oprócz	tego	brałam	udział	w	wielu	
innych	biegach	ulicznych	jak	i	szkolnych,	za	
które	otrzymałam	piękne	medale.

ZK: Czy masz jeszcze jakieś inne zainte-
resowania, pasje?
KZ:	Moją	kolejną	pasją,	która	pojawiła	się	
zresztą	nieco	wcześniej	niż	pomysł	na	biega-
nie,	jest	kierunek,	w	którym	się	kształcę	-	fry-
zjerstwo.	Obecnie	zeszła	ona	trochę	na	drugi	
plan,	nie	angażuję	się	w	nią	tak	jak	w	sport.	
Jeśli	miałabym	podjąć	decyzję	co	do	moich	
dalszych	losów,	do	mojej	przyszłości,	to	nie	
chciałabym	rezygnować	z	żadnego	z	moich	
obecnych	zajęć.	Myślę,	że	da	się	to	połączyć,	
wystarczy	tylko	chcieć.

ZK: Czy treningi sportowe wypełniają Ci 
cały wolny czas? Jak często trenujesz?
KZ:	 Początkowo	 moje	 treningi	 odbywały	
się	5	 razy	w	 tygodniu.	Trochę	ciężko	było	
mi	wszystko	pogodzić	-	chodzenie	do	szkoły	
i	prowadzenie	 tak	 intensywnych	 treningów.	
Nie	chcąc	zaniedbywać	obowiązków	szkol-
nych,	mimo	zmęczenia	treningiem,	odrabia-
łam	 zadania	 domowe	 i	 starałam	 się	 uczyć	
dość	systematycznie,	co	również	przyniosło	
w	efekcie	zadowalające	wyniki	i	dość	wyso-
ką	średnią.	Przyniosło	 to	ogromne	zadowo-
lenie	dla	mnie	i	dla	moich	rodziców.	
Obecnie	moje	 treningi	 odbywają	 się	 nieco	
rzadziej,	bo	3	 razy	w	 tygodniu,	więc	mam	
trochę	więcej	czasu	dla	siebie	i	nauki.	Biorę	
więc	udział	w	różnego	rodzaju	konkursach	
edukacyjnych.	 Obecnie	 w	 tej	 dziedzinie	
mam	na	swoim	koncie	drugie	miejsce	w	po-
wiatowym	konkursie	wiedzy	o	HIV	i	AIDS.

artyści z doMatKowa
zespół ludowy wolanie działa w środowisku domatkowa zaledwie sześć lat a już zajął drugie miejsce 

w prestiżowym konkursie podczas XXXi ogólnopolskiego sejmiku teatrów wiejskich w tarnogrodzie (12 
października 2014). sukces tym większy, że nie udało się to jeszcze żadnemu zespołowi z naszego rejonu ani 
podkarpacia. skąd taka grupa w niewielkiej wsi?

Wszystko	 zaczęło	 się	 w	 2008	 roku	
z	 inicjatywy	 pań	 z	 miejscowego	 KGW,	
które	 zaangażowały	mężczyzn	 z	 różnych	
formacji,	 tudzież	 niezrzeszonych.	 Celem	
była	 organizacja	 pierwszej	 edycji	 impre-
zy	 sobótkowej	 nawiązującej	 do	 tradycji	
świętojańskich	Lasowiaków,	pełnej	ognia	
i	 magii.	 Przy	 tej	 okazji	 grupa	 nawiąza-
ła	 współpracę	 z	 doświadczonym	 zespo-
łem	 Górniacy.	Między	 ludowymi	 artysta-
mi	co	jest	rzadkością	nawiązała	się	dobra	
współpraca,	 która	 zaowocowała	 kilkoma	
udanymi	przedstawieniami	(Majówka,	Na	
rynku	 i	 w	 karczmie,	 Wykopki).	 Każda	
edycja	 organizowanego	 co	 roku	 sobótko-
wego	 festynu	 to	 premiera	 ciekawego	 już	
samodzielnie	 przygotowanego	 widowi-
ska.	Na	święta	co	roku	zespół	prezentuje	
kolędę,	 którą	 przedstawia	 na	 terenie	 wsi	
i	w	różnych	odległych	miejscach	regionu.	
Prezentowane	 przez	 nich	 obrzędy	 zajmu-
ją	czołowe	miejsca	na	 różnorodnych	kon-
kursach.	Pokonując	eliminacje	regionalne	
w	tym	roku	aktorzy	z	Domatkowa	zakwa-
lifikowali	 się	 do	 ogólnopolskiego	 finału	
sejmiku	 teatrów	 wiejskich	 w	 Tarnogro-
dzie.	 Konkurencja	 była	 mocna,	 w	 elimi-
nacjach	 uczestniczyło	 ponad	 sto	 teatrów.	
Przygotowane	 przedstawienie	 nosiło	 ty-
tuł	 „Spór	 o	 miedzę”.	W	 tym	miejscu	 za-
cytujemy	opinię	jury,	które	przyznając	ze-
społowi	drugie	miejsce,	w	piękny	sposób	
skomentowało	występ	 artystów	 z	Domat-
kowa.	 „Jest	 to	 obrazek	 dramatyczny	 uka-
zujący	typowy	dla	społeczności	wiejskiej	

konflikt.	Mamy	do	czynienia	ze	ze	spekta-
klem,	w	którym	aktorstwo	wysuwa	się	na	
na	plan	pierwszy.	Całą	siłą	w	tym	wypad-
ku	są	to		duże	umiejętności.	Bohaterowie	
opowieści	 spotykają	 się	 na	 pustej	 scenie.	
Z	 jednej	 strony	 wchodzą	 matka	 (Macie-
jowa)	 i	 córka	z	płachtą	na	 trawę	 i	 sierpa-
mi,	 z	drugiej	 sąsiadka	 (Marcinowa)	 z	ko-
szem.	Córka	mówi	o	matce,	że	od	rana	jest	
wściekła,	nie	wiadomo	dlaczego.	Szybko	
okazuje	się,	że	chodzi	o	miedzę,	którą	po-
dobno	ogołociła	 z	 trawy	Jantosiowa	 i	do-
datkowo		miejscową	łąkę	podeptaną	przez	
jej	krowy...	Autorom	przedstawienia	nale-
żą	 się	 słowa	pochwały	za	 solidnie	zbudo-
wane	role,	zróżnicowane	charaktery	posta-
ci,	pełną	dynamiki	akcję	i	postawienie	na	
umiejętności	 aktorskie.	 Spektakl	 w	 pięk-
ny,	dowcipny	sposób	pokazuje	sąsiedzkie	

konflikty	Należałoby	 się	 zastanowić,	 czy	
nie	zbyt	szybko	i	prosto	doprowadzono	do	
zgody	 zwaśnionych	 stron.	 Zawsze	 prze-
prosiny	kosztują,	i	ten	koszt	–	przełamanie	
oporów	 osoby,	 która	 przeprosić	 powinna,	
wydaje	 się	 dramaturgicznie	 najciekaw-
szy.	Warto	 też	 przy	 tak	 zbudowanych	 sy-
tuacjach,	w	pustej	przestrzeni,	trzymać	się	
środka	sceny,	zwłaszcza	w	chwil	apogeum	
konfliktu”.

Nic	dodać	nic	ująć,	 	 opinia	 jury	 tym	
bardziej	cieszy,	że	od	lat	zasiadają	w	nim	
najwybitniejsi	 znawcy	 kultury	 ludowej.	
Pani	 Grażynie	 Rozmus	 kierownikowi	 ze-
społu	i	jej	koleżankom	i	kolegom	życzymy	
dalszych	sukcesów.	

MiejsKi doM Kultury w KolbusZowej
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KaloKagatija1 w puszczy
część i

właśnie niedawno, bo 15 listopada 2014r., siostra zakonna zakonu urszulanek u.r. we wrocławiu oktawia, 
bratanica Kardynała adama Kozłowieckiego sj, przysłała na adres Muzeum Kardynała adama Kozłowieckiego sj 
w hucie Komorowskiej bardzo ciekawy tekst swojego dziadka adama Kozłowieckiego (seniora). 

Senior	 Adam Kozłowiecki herbu 
Ostoja	 (syn	Czesława),	ur.	w	1874r.,	 zm.	
w	1949r.,	właściciel	dóbr	ziemskich	o	po-
wierzchni	 ok.	 2.500	 ha	 w	 Hucie	 Komo-
rowskiej	 koło	 Rzeszowa2.	 Kozłowiecki	
w	 okresie	 międzywojennym	 (1929)	 po-
siadał	 następujące	 własności	 Tabularne:	
a)	Brzostowa	Góra	-	669	ha,	b)	Huta	Ko-
morowska	-	980	ha,	c)	Komorów	-	292	ha,	
d)	Majdan	-	366	ha,	e)	Wola	Rusinowska	
-	364	ha,	f)	Stefanów	-	230	ha,	g)	Rakowa	
-	 781,8	 ha.3	 Huta	 Komorowska,	 Majdan,	
Komorów	i	Brzostowa	Góra	-	 to	miejsco-
wości	 położone	w	 ziemi	Kolbuszowskiej,	
które	w	 1835r.	 zakupił	 Jan	Dolański,	 po-
chodzący	z	pobliskiego	Baranowa.	W	wy-
niku	 koligacji	 rodzinnych	 i	 małżeństwa	
z	 Marią	 z	 Kaczkowskich	 właścicielem	
tych	dóbr	o	powierzchni	2537	ha	stał	 się	
Czesław	Kozłowiecki	herbu	Ostoja.	To	on,	
około	1865r.,	wybudował	we	wsi	Huta	Ko-
morowska	okazały	dwór	 z	 cegły	 -	 swym	
wystrojem	 zewnętrznym	 przypominający	
duży	dwór	w	stylu	angielskim	-	a	także	za-
plecze	folwarczne.4	Barbara	Bosak	określa	
ten	styl	neogotykiem	angielskim.	Budow-
le	 F.M.	Lanciego	 rozsypane	 są	 po	 całym	
kraju,	 ale	 najwięcej	 jest	 ich	 w	 Małopol-
sce.	W	 latach	1834-1839	w	Zagórzanach	
koło	Gorlic	 zaprojektował	neogotycki	pa-
łac	-	zamek	Skrzyńskich,	o	cechach	mają-
cych	widoczne	 związki	 stylowe	 z	 dwora-
mi	Dolańskich.	Analizując	inne	realizacje	
tego	 twórcy,	 widać	 wiele	 wspólnych	 ele-
mentów	także	z	dworem	z	Huty,	np.	nowy	
pałac	w	Krzeszowicach,	pałac	w	Porębie	
Wielkiej	 (pow.	Bialski)	 z	 1840r.,	 z	 naroż-
nymi	wieżami,	z	krenelażową	attyką,	 lub	
pałacyk	 Leszczyńskich	 w	 Białej	 Raw-
skiej,	przypominający	średniowieczną	wa-

rownię.5	Siedziba	rodu	miała	wiele	pokoi,	
bogate	wnętrza	z	 cennymi	obrazami	 i	 an-
tykami6	 7.	Obok	 budynku	 znajdowała	 się	
efektowna		fontanna	oraz	park	-	arboretum	
z	magnoliami	i	bzami	(Stróżyk	2007).	Nie-
opodal	parku	znajdował	się	staw	„Baran”,	
przy	 którym	 wybudowano	 młyn	 wodny.	
Czesław	Kozłowiecki,	 zapalony	myśliwy,	
założył	 także	 „Zwierzyniec”,	 w	 którym	
hodował	wiele	 leśnych	zwierząt,	m.in.	 je-
lenie	europejskie	 i	 sarny	 (potem	kontynu-
ował	 to	 jego	 syn	Adam).	 Ozdobą	 parku	
były	 także	 pawie	 (Paszkowska).8	 Adam	
Kozłowiecki	 był	 wielkim	 miłośnikiem	
lasów.	 W	 1933	 roku	 wydał	 we	 Lwowie	
książkę9	 z	 gawędami	 o	 lesie.10	 Pisywał	
również	do	czasopism	fachowych	z	zakre-
su	gospodarki	leśnej.11	

W	 archiwach	 rodzinnych	 zachowały	
się	 liczne	 dokumenty	Adama	 Kozłowiec-
kiego,	seniora,	świadczące	o	 jego	przyna-
leżności	do	 licznych	 towarzystw	 i	organi-
zacji.	 Są	 to	 między	 innymi:	 Książeczka	
udziałowa	Związku	Ziemian	we	Lwowie	
(1913),	 Pozwolenie	 na	 jazdę	 automobi-
lem	 (Kolbuszowa,	 1906),	 Karta	 myśliw-
ska	 (Kolbuszowa,	 1913),	 Książeczka	 le-
śna	 (1928),	Karta	 łowiecka	 (Kolbuszowa,	
1937),	Książeczka	członkowska	Spółdziel-
ni	 Leśników	 i	Właścicieli	 lasów	 w	War-
szawie	(1937),	Legitymacja	Związku	Pol-
skich	Towarzystw	Turystycznych	-	Polskie	
Towarzystwo	 Tatrzańskie	 (1933),	 Legity-
macja	PTTK	oddział	we	Lwowie	(1936).12	
W	 1936r.	 Adam	 wspomógł	 Ochotniczą	
Straż	 Pożarną	 w	 zakupie	 pierwszej	 pom-
py	 gaśniczej	 i	 ufundowaniu	 sztandaru,	
który	 nadal	 jest	 w	 posiadaniu	 jednostki.	
W	1901r.	był	członkiem	Rady	powiatowej	
z	 grupy	 większej	 posiadłości	 oraz	 człon-

kiem	 c.k.	 Towarzystwa	 Gospodarskiego	
we	Lwowie.13	

Adam	Kozłowiecki	w	wolnych	 chwi-
lach	 nie	 stronił	 od	 pracy	 publicystycz-
nej	 i	 literackiej	 (wcześniej	 wspomniane	
,,Gawędy	leśne”	1933).	We	Lwowie,	dnia	
1	stycznia	1934r.,	w	dwutygodniku	leśnym	
pt.	 „Aktualne	 wiadomości	 leśnicze”,	 nr.	
1	(103),	na	stronie	4	czytamy:	„Adam	Ko-
złowiecki:	„GAWĘDY	LEŚNE”	stron	116,	
małej	 16-ki,	 Lwów	 1933r.	 Pod	 tym	 tytu-
łem	ukazał	się	zbiorek	felietonów	omawia-
jący	w	 sposób	oryginalny	 i	 śmiały	 różne	
zagadnienia	 aktualne	 gospodarstwa	 leśne-
go”.	Oraz	w	 tej	 samej	gazecie	na	 stronie	
6,	w	kolumnie	ogłoszenia,	widzimy	rekla-
mę:	 ,,Już	 ukazały	 się	Adama	 Kozłowiec-
kiego,	GAWĘDY	LEŚNE,	cena	za	1	egz.	
2	zł	(z	przesyłką	2,10	zł,	za	zaliczką	3,30	
zł).	-	Do	nabycia	w	księgarniach	i	w	Spół-
dzielniach	Leśników	we	Lwowie	i	w	War-
szawie”.14	W	broszurze:	O	utrzymaniu	Od-
działu	Lasowego	Politechniki	Lwowskiej	
(Lwów	 1934)	 zamieścił	 artykuł	 pt.	 Nie-
przemyślany	 krok	 (s.	 16-19),	 w	 którym	
podkreślił	 niezwykle	ważną	 rolę	 studiów	
w	 zakresie	 leśnictwa,	 jakie	 były	 prowa-
dzone	we	Lwowie.	Dziś	„Gawędy	Leśne”,	
reprint	z	1933r.,	można	kupić	w	Muzeum	
Kardynała	 Adama	 Kozłowieckiego	 SJ	
w	Hucie	Komorowskiej	w	cenie	20	zł.	

Dla	 tych	wszystkich,	 którzy	 chcą	 od-
począć	 i	 kochają	 spokój,	 ciszę	 i	 są	wraż-
liwi	 na	 piękno	 dedykuję	 ten	 tekst,	 który	
w	 zapiskach	 rodzinnych	 odnalazła	 nie-
dawno	bratanica	Kardynała	Adama	Kozło-
wieckiego	SJ	i	go	przepisała.	Tekst	nie	ma	
daty,	jedynie	widnieje	w	zapiskach	podpis	
seniora	Adama	Kozłowieckiego.

op. KatarZyna cesarZ 

Przypisy:
1.	 Kalokagatia	 (stgr.	 καλοκἀγαθία	 kaloka-

gathia,	 od	 καλὸς	 κἀγαθός	 kalos	 kagathos	
–	 dosł.	 „piękny	 i	 dobry”),	 właściwa	 forma	
kalokagathia	 -	 greckie	 pojęcie	 oznaczają-
ce	połączenie	dobra	 z	 pięknem.	W	 tym	 sa-
mym	znaczeniu,	lecz	jako	κаλος	και	αγαθος	
lub	κаλος	καγαθος	występowało	w	dziełach	
Homera,	Solona	i	Tukidedesa.	Było	ono	od-
zwierciedleniem	 szlachetnego	 i	 etycznego	
postępowania.	 Pierwszą	 znaną	 z	 imienia	
osobą,	która	użyła	tego	pojęcia,	był	Kseno-
font.	 http://pl.wikipedia.org/wiki/Kalokaga-
tia	(19.11.2014r.)

2.	 http://www.parafiakazmierz.pl/index.
php?option=com_content&view=article&id

Adam i Maria Kozłowieccy. Archiwum Muzeum Kard. Adama Kozłowieckiego SJ 
w Hucie Komorowskiej- 
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3.	 Ludwik	Grzebień	SJ,	Genealogia	Rodu	Ko-
złowieckich	herbu	Ostoja	oraz	 rodu	Dolań-
skich,	 Fedorowiczów	 i	 Janochów,	Majdan	
Królewski	2014,	s.	52.

4.	 Wiktor	 Ojrzyński,	 Stud.	 Mater.	 Oś.	 Kult.	
Leśn.	 13,	 2014,	 Adam	 Kozłowiecki,	 czło-
nek	 Polskiego	 Towarzystwa	 Leśnego,	 s.	
317-318.

5.	 Barbara	Bosak,	Skarby	Podkarpackie,	 arty-
kuł:	 Posiadłości	 rodu	 Dolańskich	 i	 Kozło-
wieckich,	 nr	 4	 (29)	 2011	 lipiec-sierpień,	 s.	
48-52.

6.	 Wiktor	 Ojrzyński,	 Stud.	 Mater.	 Oś.Kult.	
Leśn.	 13,2014,	 Adam	 Kozłowiecki,	 czło-

nek	Polskiego	Towarzystwa	Leśnego,	s.318	
oraz	 	 spis	 	 rzeczy	 przekazanych	 na	 rzecz	
Fundacji	 	 im.	 Mari	 i	 i	Adama	 Kozłowiec-
kich.	zb.	MKAK	SJ

7.	 Ludwik	Grzebień	SJ,	Genealogia	Rodu	Ko-
złowieckich	herbu	Ostoja	oraz	Rodu	Dolań-
skich,	 Fedorowiczów	 i	 Janochów,	Majdan	
Królewski	2014,	s.74-78

8.	 Wiktor	 Ojrzyński,	 Stud.	 Mater.	 Oś.Kult.	
Leśn.	13,2014,	Adam	Kozłowiecki,	członek	
Polskiego	Towarzystwa	Leśnego,	s.318

9.	 Adam	Kozłowiecki	,,Gawędy	leśne”	,	Skład	
Główny:	 Spółdzielnia	 leśników,	 Lwów	
-Warszawa,	Lwów	1933.	Reprint	w	Krośnie	
MMXIII	(2013).

10.	http://www.parafiakazmierz.pl/index.

php?option=com_content&view=article&id
=99:kardyna-adam-kozowiecki&catid=48:u
ncategorised&Itemid=166

11.	http://www.parafiakazmierz.pl/index.
php?option=com_content&view=article&id
=99:kardyna-adam-kozowiecki&catid=48:u
ncategorised&Itemid=166

12.	Ludwik	Grzebień	SJ,	Genealogia	Rodu	Ko-
złowieckich	herbu	Ostoja	oraz	 rodu	Dolań-
skich,	Fedorowiczów	i	Janochów,	 	Majdan	
Królewski	2014,s.53.

13.	Szematyzm	Królestwa	Galicji	 i	Lodomeryi	
na	rok	1902,	Lwów	1902,s.329,	835.

14.	Aktualne	wiadomości	leśnicze,	pod	redakcją	
Stanisława	Sowińskiego	Lwów,	01	stycznia	
1934r,	nr	1	(	103)	s.4	i	6	

Ks. jarosławowi depczyńskiemu
Proboszczowi Parafii pw. Św. Maksymiliana Kolbe 

w Weryni

wyrazy głębokiego współczucia
z powodu śmierci

ojca
składa Burmistrz Kolbuszowej 

oraz pracownicy Urzędu Miejskiego

Ks. jarosławowi depczyńskiemu
Proboszczowi Parafii pw. Św. Maksymiliana Kolbe 

w Weryni

wyrazy głębokiego współczucia
z powodu śmierci

ojca
Składa Przewodniczący 

oraz Radni Rady Miejskiej w Kolbuszowej

rozBudowa serwerowni w MipBp
w trakcie realizacji projektu z programu wieloletniego Kultura+, priorytet „digitalizacja”, pn.: 

„digitalizacja starodruków biblioteki parafialnej”, kolbuszowska biblioteka wzbogaciła się o nowy sprzęt 
komputerowy. w ramach projektu zakupiony został nowy serwer nas z 6 dyskami, każdy o pojemności 2 tB 
oraz serwer internetowy. 

Celem	 projektu	 jest	 zdigitalizowanie	 niedawno	
odkrytych	i	przekazanych	do	biblioteki	kolekcji	sta-
rodruków	będących	zbiorem	dawnej	biblioteki	para-
fialnej	pw.	Wszystkich	Świętych	w	Kolbuszowej.

Zakup	wspomnianego	sprzętu	posłuży	do	archi-
wizacji	 powstałych	w	procesie	 digitalizacji	 skanów	
starodruków	w	formacie	bezstratnym	TIFF	oraz	udo-
stępnienia	w	ramach	Kolbuszowskiej	Biblioteki	Cy-
frowej	 (dLibra)	 skonwertowanych	 plików	 prezenta-
cyjnych.	 Ze	 środków	 projektu	 zostały	 również	 za-
kupione	dwa	dyski	 zewnętrzne,	 na	których	 zostaną	
przekazane	do	Repozytorium	Cyfrowego	Biblioteki	
Narodowej	 powstałe	 w	 procesie	 digitalizacji	 pliki	
macierzyste	TIFF.

j.KoZłowsKi

projeKt dofinansowano ze środKów prograMu wieloletniego Kultura+
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władze powiatu KolBuszowsKiego już wyBrane!
Mamy starostę Kolbuszowskiego V kadencji. został nim józef Kardyś – dotychczasowy szef powiatu 

Kolbuszowskiego. na stanowisko wicestarosty wybrany został wojciech cebula, radą powiatu natomiast 
kierował będzie Mieczysław Burek. 

Władze	 Powiatu	 Kolbuszowskiego	
wybrane	zostały	podczas	 I	 sesji	Rady	Po-
wiatu	V	 kadencji	w	 sobotę,	 29	 listopada.	
Zgodnie	z	ustawą	o	samorządzie	powiato-
wym,	posiedzenie	otworzył	i	poprowadził	
najstarszy	wiekiem,	spośród	obecnych	na	
sali,	radny,	tj.	pan	Mieczysław Maziarz.		

Ślubowanie 
Jednym	z	punktów,	podczas	sobotniej	

sesji,	było	złożenie	ślubowania	przez	rad-
nych	 Rady	 Powiatu	 Kolbuszowskiego	 V	
kadencji,	 wybranych	 przez	 mieszkańców	
16	 listopada	 br.	 Każdy	 z	 nich	 wypowie-
dział	następujący	 tekst	 ślubowania:	 „Uro-
czyście	 ślubuję	 rzetelnie	 i	 sumiennie	wy-
konywać	 obowiązki	 wobec	 Narodu	 Pol-
skiego,	 strzec	 suwerenności	 i	 interesów	
Państwa	 Polskiego,	 czynić	 wszystko	 dla	
pomyślności	 Ojczyzny,	 wspólnoty	 samo-
rządowej	powiatu	i	dobra	obywateli,	prze-
strzegać	 Konstytucji	 i	 innych	 praw	 Rze-
czypospolitej	 Polskiej”.	 Po	 uroczystym	
ślubowaniu	 powołana	 została	 trzyosobo-
wa	 komisja	 skrutacyjna,	 której	 zadaniem	
było	 przeprowadzenie	 głosowań	 tajnych,	
wyłaniających:	 przewodniczącego	 Rady	
Powiatu,	 Starostę	 Kolbuszowskiego,	 wi-
ceprzewodniczących	 Rady	 Powiatu,	 Wi-
cestarostę	oraz	członków	Zarządu	Powiatu.	

	
Jest szef rady 
Głosowania	 rozpoczęto	 od	 wyboru	

przewodniczącego	 Rady	 Powiatu.	 Na	 to	
stanowisko	Wicestarosta	Wojciech	Cebula	
zgłosił	Mieczysława	Burka.	–	Jest	 to	oso-
ba	 odpowiedzialna,	 rzetelna.	W	 poprzed-
niej	 kadencji	 był	 już	 przewodniczącym	
Rady,	 swoje	 obowiązki	 wykonywał	 su-
miennie.	Dlatego	uważam,	że	jest	to	osoba	
odpowiednia	na	to	stanowisko	–	argumen-
tował	 swoją	 propozycję	 Wojciech	 Cebu-
la.	Była	to	jedyna	zgłoszona	kandydatura.	
Poparło	 ją	 18	 radnych.	 Po	wyborze	 prze-
wodniczącego	 Rady	 Powiatu,	 radny	Mie-

czysław	Maziarz,	 przekazał	 prowadzenie	
dalszych	 obrad	 nowo	 wybranemu	 prze-
wodniczącemu	Mieczysławowi Burkowi.	
–	Dziękuję	 za	 zaufanie,	 jakim	mnie	 obda-
rzyliście	–	powiedział	szef	Rady	V	kaden-
cji.	–	Mam	nadzieję,	że	nasza	praca	będzie	
przebiegać	w	spokoju	i	zgodzie,	tak	jak	do	
tej	pory	–	dodał.	

Wybór starosty 
Następnie	 przeprowadzone	 zosta-

ło	 głosowanie,	 wyłaniające	 Starostę	 Kol-
buszowskiego.	 Na	 to	 stanowisko	 radny	
Jan	 Wiącek	 zgłosił	 pana	 Józefa	 Kardy-
sia.	–	Jest	to	osoba	bardzo	zaangażowana	
w	sprawy	Powiatu	Kolbuszowskiego.	Był	
przewodniczącym	 Komitetu	 Protestacyj-
nego	w	Obronie	Rejonu	Kolbuszowa	oraz	
przewodniczącym	Komitetu	na	Rzecz	Re-
stauracji	 Powiatu	Kolbuszowskiego	 –	 za-
czął	 Jan	Wiącek.	–	Ponadto	był	przewod-
niczącym	Rady	Powiatu	 II	 kadencji	 oraz	
Starostą	Kolbuszowskim	III	i	IV	kadencji	
–	 wymieniał	 radny	Wiącek.	 Była	 to	 jedy-
na	zgłoszona	kandydatura,	w	głosowaniu	
tajnym	 poparło	 ją	 18	 radnych.	 -	 Dzięku-
ję	za	ten	dzisiejszy	wynik	–	mówił	nowo	
wybrany	Starosta	Kolbuszowski.	 -	Życzę	
wam	przyjemnej	pracy	w	Radzie	Powiatu,	
w	 zgodzie	 i	 poszanowaniu,	 ponieważ	 tyl-

ko	 wspólny	 wysiłek	
może	 doprowadzić	
do	 dalszego	 rozwo-
ju	naszego	Powiatu	–	
dodał	nowo	wybrany	
szef	 Powiatu	 Józef	
Kardyś.		

Zastępcy i Zarząd  
Po	 wyborze	 Sta-

rosty	 Kolbuszow-
skiego	 nastąpiło	
głosownie,	 wyłania-
jące	 dwóch	 wice-

przewodniczących	 Rady	 Powiatu.	 Radny	
Henryk	Wojdyło	 na	 to	 stanowisko	 zapro-
ponował	Mariana	Hopka,	 zaś	 radny	Mie-
czysław	Maziarz	–	Grzegorza	Romaniuka.	
Innych	propozycji	nie	było.	W	głosowaniu	
tajnym	–	Marian	Hopek	otrzymał	16	gło-
sów,	zaś	Grzegorz	Romaniuk	–	17	głosów,	
co	w	konsekwencji	doprowadziło	do	tego,	
że	 obaj	 zostali	 wiceszefami	 Rady	 Powia-
tu.	 W	 dalszej	 kolejności	 radni	 wybiera-
li	 Wicestarostę	 Kolbuszowskiego.	 Na	 to	
stanowisko	 Starosta	 Józef	 Kardyś	 zapro-
ponował	dotychczasowego	Wicestarostę	–	
Wojciecha	Cebulę.	 –	Bardzo	dobrze	 nam	
się	pracowało	w	minionej	kadencji.	Wiele	
udało	 się	 zrobić	 dobrego	dla	 naszego	Po-
wiatu	i	chciałbym	to	kontynuować	–	argu-
mentował	swoją	propozycję	Starosta	Kar-
dyś.	 Ostatecznie	 kandydat	 na	 wiceszefa	
Powiatu	 –	Wojciech	 Cebula	 otrzymał	 17	
głosów	 „za”.	 Członkami	 Zarządu	 Powia-
tu	natomiast	zostali,	dotychczasowi	radni	
pełniący	te	funkcje	w	IV	kadencji,	tj.:	Ry-
szard	Sukiennik,	Henryk	Wojdyło	oraz	Jó-
zef	Prymon.	

Szefowie Komisji 
Na	sobotniej	sesji	wybrani	zostali	rów-

nież	przewodniczący	komisji	działających	
przy	Radzie	Powiatu	oraz	ich	członkowie.	
I	 tak	szefem	Komisji	Promocji,	Rozwoju	
Gospodarczego,	 Edukacji,	 Kultury,	 Spor-
tu	 i	 Turystyki	 został	 Jan	 Wiącek;	 prze-
wodniczącą	Komisji	Gospodarki	Mieniem	
i	 Finansów	–	Barbara	Wojnas;	Krzysztof	
Sochacki	 natomiast	 kierował	 będzie	 pra-
cami	Komisji	Rewizyjnej;	na	czele	Komi-
sji	Rolnictwa,	Ochrony	Środowiska,	Bez-
pieczeństwa	 i	 Porządku	 Publicznego	 sta-
nął	Stanisław	Kopeć,	zaś	szefem	Komisji	
Zdrowia,	 Pomocy	Rodzinie	 i	 Spraw	 Spo-
łecznych	został	Jarosław	Ragan.	

barbara żarKowsKa 
	

Uroczysta sesja Rady Powiatu V kadencji, 29 listopada, Starostwo Powiatowe 
w Kolbuszowej. Fot. B. Żarkowska 

Głosowanie
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prioryteteM jest szpital
Wybory samorządowe już za nami. Jak 
ocenia Pan kampanię wyborczą, prowa-
dzoną w naszym powiecie, podczas któ-
rej nie obyło się bez	złośliwości, a nawet 
aktów wandalizmu?
-	Niestety,	nie	wszyscy	potrafią	merytorycz-
nie	 rozmawiać,	posługując	 się	prawdziwy-
mi	 argumentami.	 Wolą	 działać	 z	 ukrycia,	
zachowując	się	w	skandaliczny	sposób.	Po-
dobnie	było	w	naszym	powiecie.	Zamazy-
wanie	 plakatów	 wyborczych,	 niszczenie	
ich,	 rozpowszechnianie	 nieprawdziwych	
informacji	 o	 kandydatach	 to	 tylko	 niektó-
re	z	nich.	Na	szczęście	mieszkańcy,	idąc	na	
wybory,	sami	ocenili	kandydatów	i	ich	wy-
siłek	włożony	w	 rozwój	 danej	 gminy	 czy	
powiatu.	
W wyborach samorządowych dostał Pan 
882 głosów. Jest to jeden z najwyższych 
wyników w powiecie. Jak Pan go ocenia?
-	Myślę,	 że	 jest	 to	 dobry	wynik.	Wyborcy,	
oddając	na	mnie	swój	głos	16	listopada,	ob-
darzyli	 mnie	 zaufaniem,	 jednocześnie	 do-
cenili	wysiłki	i	starania	czynione	dla	dobra	
Powiatu	Kolbuszowskiego.	Teraz	moją	rolą	
jest,	aby	 tego	zaufania	nie	zawieść.	Mogę	
zapewnić,	 że	będę	dokładał	wszelkich	 sta-
rań,	że	tak	będzie.	Mieszkańcy	mają	obec-
nie	 coraz	większe	wymagania	 i	 oczekiwa-
nia,	chcą	jeździć	po	dobrych	drogach,	mieć	
dostęp	do	różnych	specjalistów,	leczyć	się	
w	 komfortowych	 warunkach	 czy	 posy-
łać	 swoje	 dzieci	 do	 dobrych	 szkół.	Ta	 po-
przeczka	 poodnoszona	 jest	 coraz	 wyżej.	
Moim	obowiązkiem	 jako	Starosty,	 ale	 też	
całego	 Zarządu	 Powiatu	 oraz	 Rady,	 jest	
sprostanie	tym	wymaganiom.	
Jakie priorytety Zarząd i Rada Powiatu 
stawia przed sobą w piątej kadencji?
-	Przede	wszystkim	duży	nacisk	chcemy	po-
łożyć	na	służbę	zdrowia.	Wielkimi	krokami	
zbliża	się	2016	rok.	Oznacza	on	termin,	do	
którego	 zakłady	 opieki	 zdrowotnej	muszą	
dostosować	się	do	wymogów	rozporządze-
nia	wydanego	przez	Ministra	Zdrowia.	Wy-
magania	 te	dotyczą	przede	wszystkim	wy-
posażenia,	aparatury	i	sprzętu	medycznego,	
ale	również	spraw	z	zakresu	technicznego	
i	sanitarnego.	
Zarówno Szpital Powiatowy w Kolbuszo-
wej jak i ośrodki zdrowia oraz przychod-
nie, w ostatnim czasie, zostały w dość du-
żym stopniu dosprzętowione, a ich wnę-
trza odremontowane i odświeżone. Czy 
to wciąż za mało?
-	To	prawda.	Minione	lata	obfitowały	w	in-
westycje	małe	i	większe,	realizowane	przy	
Szpitalu	 Powiatowym,	 przychodniach	 czy	
ośrodkach	 zdrowia.	 Jednak	 wciąż	 jeszcze	
dużo	zostało	do	zrobienia,	a	2016	rok	zbli-
ża	 coraz	 szybciej.	Nie	ukrywam,	 że	utrzy-
manie	szpitala	będzie	wielkim	wyzwaniem	
dla	 całej	Rady	Powiatu	Kolbuszowskiego.	

Z	pewnością,	na	nowo,	na	Konwencie	Sta-
rosty,	Burmistrza	i	Wójtów	będzie	omawia-
na	kwestia	zwrotu	podatku	od	nieruchomo-
ści	przez	gminy	na	 rzecz	SP	ZOZ.	Ta	 for-
ma	 pomocy	 była	 w	 przeszłości	 praktyko-
wana,	 później	 zaprzestana,	 teraz	 nadszedł	
moment,	aby	do	niej	wrócić.	Również	my,	
jako	 Powiat	 Kolbuszowski,	 w	 miarę	 na-
szych	możliwości	finansowych	wspieramy	
i	będziemy	wspierać	szpital.	Dla	przykładu,	
w	ostatnim	czasie	złożyliśmy	bardzo	duży	
wniosek,	 obejmujący	w	 sumie	 trzy	powia-
ty:	ropczycko	–	sędziszowski,	strzyżowski	
i	kolbuszowski.	Jego	łączna	wartość	opiewa	
na	61,5	mln	zł.	My	staramy	się	o	24,5	mln	
zł.	W	 ramach	 tego	 projektu	 można	 otrzy-
mać	85-procentowe	dofinansowanie.	
Na czym dokładniej polega ten wniosek 
i co dokładniej zawiera?
-	 Opiera	 się	 na	 tzw.	 „mapie	 potrzeb	 zdro-
wotnych”,	 opracowanej	 przez	 Urząd	 Wo-
jewództwa	 Podkarpackiego.	 W	 niej	 znaj-
dują	się	usługi	medyczne,	których	pacjenci	
z	województwa	podkarpackiego	potrzebują	
najbardziej,	a	które	uchodzą	za	najbardziej	
deficytowe.	Zadaniem	 tej	mapy	 jest	ziden-
tyfikowanie	 potrzeb	 pacjentów	 i	 w	 konse-
kwencji	do	prowadzenia	określonych	dzia-
łań	w	tym	zakresie.	Słowem	ma	on	na	celu	
zwiększenie	dostępności	do	lekarzy	specja-
listów	oraz	usług	medycznych.	W	naszym	
powiecie,	w	ramach	tego	wniosku,	ma	być	
rozwijana	 infrastruktura	 oddziałów	 geria-
trycznych.	Chcielibyśmy	m.in.	wybudować	
kompleks	dla	osób	starszych	w	postaci	Od-
działu	Geriatrycznego	 i	Paliacyjnego	oraz	
Zakładu	Opiekuńczo	–	Leczniczego	o	pro-
filu	 ogólnym	 wraz	 z	 Ośrodkiem	 Specjali-
stycznej	 Opieki	 dla	 pacjentów	 z	 chorobą	
Alzhaimera	i	punktem	wsparcia	dla	tych	ro-
dzin.	Ponadto	chcielibyśmy	również	utwo-
rzyć	Poradnie	Leczenia	Uzależnień.	Wnio-
sek	 ten	 obejmuje	 także	 budowę	 zespołu	
Bloków	Operacyjnych,	utworzenie	Oddzia-
łu	Urologicznego	 oraz	Oddziału	Dziennej	
Rehabilitacji	Kardiologicznej.	To	tylko	nie-
które	z	zamierzeń,	które	obejmuje	złożony	
wniosek.	
Zapowiada się więc bardzo pracowita 
i trudna kadencja.
-	Z	pewnością	łatwo	nie	będzie.	Najprawdo-
podobniej	czekać	nas	będzie	także	reforma	
oświaty.	 	 Niż	 demograficzny	 odczuwalny	
jest	 coraz	 bardziej.	 Dla	 przykładu,	 w	 po-
przednim	 roku,	w	 trzecich	 klasach	 gimna-
zjów	na	 terenie	powiatu	kolbuszowskiego	
było	700	uczniów,	rok	później	już	605,	czy-
li	ubyło	95	uczniów.	W	przyszłym	roku	bę-
dzie	ich	jeszcze	mniej.	Co	więcej,	spośród	
gimnazjalistów	klas	 trzecich,	 szkoły	w	na-
szym	 powiecie	wybiera	 około	 50	 procent,	
reszta	kieruje	się	poza	powiat.	Tak	że	spa-
dek	jest	bardzo	duży,	dlatego	niewykluczo-

ne,	że	będziemy	zmuszeni	podjąć	drastycz-
ne	 działania	w	oświacie.	 Jednak	nie	 ozna-
cza	to,	że	nie	będziemy	podejmować	wszel-
kich	starań,	aby	nasze	szkoły	doposażać	czy	
modernizować.	W	 planach	 mamy	 remont	
budynku	 Liceum	 Ogólnokształcącego	 od	
wewnątrz,	polegający	na	wymianie	instala-
cji	elektrycznej.	Chcielibyśmy	również,	aby	
przy	liceum	powstało	boisko	z	prawdziwe-
go	zdarzenia.	Tego	typu	sportowe	komplek-
sy	mają	już	do	dyspozycji	uczniowie	ZST	
oraz	ZSAE	z	Weryni.	Dlatego	też	stale	mo-
nitorujemy	programy	unijne	i	ministerialne	
oraz	inne	źródła,	z	których	moglibyśmy	po-
zyskać	dofinansowanie	na	 to	zadanie.	 I	 je-
żeli	tylko	zostanie	ogłoszony	nabór,	do	któ-
rego	 moglibyśmy	 się	 zakwalifikować,	 bę-
dziemy	składać	wniosek.	
Kolejną sprawą, wymienianą wśród 
priorytetowych, są inwestycje drogowe 
i mostowe. Na jakich zasadach i w jaki 
sposób będą realizowane tego typu zada-
nia? 
-	 W	 budżecie	 Powiatu	 Kolbuszowskiego	
znajdują	się	pieniądze	na	remonty	cząstko-
we	dróg	powiatowych.	Tego	typu	naprawy	
odbywają	 się	 dwa	 razy	 w	 roku,	 tzn.	 wio-
sną	 i	 jesienią.	 Koszt	 tych	 remontów	 leży	
po	stronie	Powiatu.	Natomiast,	jeśli	chodzi	
o	 remonty	 generalne	 całych	 powierzchni	
dróg,	ich	przebudowę	czy	remonty	mostów,	
wówczas	posiłkujemy	się	wsparciem	z	ze-
wnątrz,	ponieważ	Powiat	nie	ma	swoich	do-
chodów.	Staramy	się	pozyskiwać	pieniądze	
na	 inwestycje	 drogowe	 i	 mostowe	 z	 róż-
nych	 źródeł.	 Zwykle	 sięgamy	 po	 środki	
z	Ministerstwa	Infrastruktury,	skąd	można	
pozyskać	 50	procent	 na	 dane	 zadanie.	 Po-
zostałą	część,	po	połowie,	pokrywa	gmina,	
na	której	 inwestycja	 jest	 realizowana	oraz	
Powiat.	Natomiast,	jeśli	inwestycja	realizo-
wana	 jest	 w	 ramach	 Narodowego	 Progra-
mu	Przebudowy	Dróg	Lokalnych,	czyli	tzw.	
„schetynówek”,	wówczas	koszty	inwestycji	
w	 50	 procentach	 pokrywane	 są	 z	 dofinan-
sowania,	 a	 drugie	 50	 procent	 przez	 daną	
gminę.	 Zadaniem	 Powiatu	 w	 tej	 kwestii	
jest	 złożenie	 wniosku,	 pozyskanie	 pienię-
dzy	 i	 ich	 rozliczenie.	Ustalenia	 dotyczące	



Nr 12 (219) - Grudzień 201422

pieniądze na wyrównywanie szans
powiat Kolbuszowski pozyskał 575 tys. zł z państwowego funduszu rehabilitacji osób niepełnosprawnych, 

oddział podkarpacki w rzeszowie. pieniądze pozwolą na zakup środków transportowych dla osób 
niepełnosprawnych oraz na dobudowę szybu windowego do zakładu opiekuńczo – leczniczego w Kolbuszowej. 

Dofinasowanie	 otrzymane	 z	 PFRON	
w	 Rzeszowie	 pochodzi	 z	 „Programu	 wy-
równywania	różnic	między	regionami	II”.	
W	programie	uczestniczy:	gmina	Majdan	
Królewski,	 gmina	 Kolbuszowa,	 gmina	
Dzikowiec	oraz	SP	ZOZ	w	Kolbuszowej.	

Dofinansowanie 
Z	 puli,	 jaką	 pozyskał	 Powiat	 Kolbu-

szowski	z	PFRON,	gmina	Majdan	Królew-
ski	otrzymała	190	tys.	zł,	SP	ZOZ	w	Kol-
buszowej	-	120	tys.	zł,	gmina	Kolbuszowa	
-	190	tys.	zł	oraz	gmina	Dzikowiec	-	75	tys.	
zł.	 Dofinansowanie	 pozwoli	 gminom	 na	
częściowe	pokrycie	kosztów	zakupu	środ-
ków	 transportowych	 do	 przewozu	 osób	

niepełnosprawnych,	zaś	dyrekcji	SP	ZOZ	
na	dobudowę	szybu	windowego.	

Zakupy i prace 
Dokładniej,	 w	 ramach	 tych	 środków,	

w	 gminie	 Majdan	 Królewski	 pojawi	 się	
autobus	 do	 przewozu	 dzieci	 i	 młodzie-
ży	 niepełnosprawnej,	 poruszających	 się	
na	 wózku	 inwalidzkim,	 w	 gminie	 Kol-
buszowa	–	dwudziestoosobowy	autobus	
do	 przewozu	 osób	 niepełnosprawnych	
służący	 podopiecznym	 z	Zespołu	 Szkół	
Specjalnych	w	Kolbuszowej	Dolnej,	zaś	
w	 gminie	Dzikowiec	 -	 nowy	 samochód	
do	 przewozu	 uczestników	 Środowisko-
wego	 Domu	 Samopomocy	 w	 Spiach.	

Natomiast	 przy	 budynku	 Zakładu	 Opie-
kuńczo	–	Leczniczego	w	Kolbuszowej	do-
budowany	 zostanie	 szyb	 windowy	 wraz	
z	całą	infrastrukturą	techniczną.		

b. żarKowsKa 

Osoba	do	kontaktu:	Barbara	Żarkowska
Wydział	Promocji	i	Kultury	Powiatu
Kolbuszowskiego	tel.	(17)	74	45	730
e-mail:	b.zarkowska@kolbuszowski.pl

proporcji	 finansowania	 zadań	 inwestycyj-
nych	 zostały	 zawarte	 na	 Konwencie	 Sta-
rosty,	Burmistrza	 oraz	Wójtów.	Rozwiąza-
nie	to	zostało	wypracowane	wspólnie	przez	
wszystkich	włodarzy	z	powiatu	kolbuszow-
skiego	i	tych	ustaleń	się	trzymamy.	Dodam	

jeszcze,	 że	 Powiat	 samodzielnie	 nie	 finan-
suje	 zadań	 z	 zakresu	 infrastruktury	 drogo-
wej,	ponieważ	nie	ma	własnych	dochodów,	
jak	 również	mienia	komunalnego.	Co	wię-
cej,	na	Powiat	nałożono	wiele	obowiązków,	
jednak	bez	wystraczającego	pokrycia	finan-

sowego.	 Jednakże	 przy	 dobrej	 współpra-
cy	 z	 gminami	 realizujemy	 inwestycje	 dro-
gowe,	wskutek	czego	stan	nawierzchni	na	
wielu	drogach	powiatowych	ulega	znacznej	
poprawie.	

urząd pracy w nowej szacie
dobiegły końca prace termomodernizacyjne przy powiatowym urzędzie pracy w Kolbuszowej. inwestycja 

zrealizowana została przy udziale funduszy pozyskanych z regionalnego programu operacyjnego województwa 
podkarpackiego. 

W	 ciągu	 ostatnich	 tygodni	 budynek	
Powiatowego	 Urzędu	 Pracy	 zmienił	 się	
diametralnie.	 Szare,	 zniszczone	 ściany	
pokryły	 się	 nową	 elewacją.	 Obiekt	 zo-
stał	ocieplony,	wymienione	zostały	w	nim	
wszystkie	 okna	 i	 drzwi.	 Ponadto	 przebu-
dowany	 został	 dach,	 na	 którym	 zamonto-
wane	 zostały	 kolektory	 słoneczne.	 Służą	
one	do	podgrzewania	wody	użytkowej.	

Dofinansowanie z UE
Generalny	 remont	 budynku	 Powiato-

wego	 Urzędu	 Pracy	 przeprowadzony	 zo-
stał	przy	udziale	dotacji	unijnej,	pozyska-
nej	przez	władze	Powiatu	Kolbuszowskie-
go.	Z	budżetu	Unii	Europejskiej	na	ten	cel	
wpłynęło	 dofinansowanie	 w	 wysokości	
709	648	zł.	Pieniądze	pochodzą	z	Europej-
skiego	 Funduszu	 Rozwoju	 Regionalnego	
realizowanego	 w	 ramach	 Osi	 Prioryteto-
wej	nr	2	„Infrastruktura	techniczna”	RPO	
dla	WP	na	lata	2007	–	2013.	

Duża inwestycja 
-	 Pozyskane	 dofinansowanie	 pozwoli-

ło	nam	na	wykonanie	szeregu	prac	termo-
modernizacyjnych	 również	w	 innych	 pla-
cówkach	 –	 mówi	 Józef	 Kardyś,	 starosta	
kolbuszowski.	Ekipa	budowalna	pracowa-

ła	także	przy	Zespole	
Szkół	 Agrotechnicz-
no	–	Ekonomicznych	
w	 Weryni,	 Zespo-
le	 Szkół	 Technicz-
nych	 oraz	 Centrum	
Kształcenia	 Prak-
tycznego	 w	 Kolbu-
szowej.	 Zakres	 prac	
termomodernizacyj-
nych	 prowadzonych	
przy	 ZSAE	 w	 We-
ryni	 obejmował:	 do-
cieplenie	 ścian	 ze-
wnętrznych,	 izolację	
przeciwwilgociową	i	termiczną	fundamen-
tu,	wymianę	okien	 i	 drzwi	 zewnętrznych	
oraz	przebudowę	centralnego	ogrzewania.	
Natomiast	 przy	 Zespole	 Szkół	 Technicz-
nych	w	Kolbuszowej	wymienione	zostały	
okna	na	sali	gimnastycznej,	wykonano	ter-
momodernizację	 elewacji	 oraz	 docieplo-
ne	 zostały	 ściany	 i	 cokół	 budynku.	Z	 ko-
lei	 przy	 budynku	 CKP	 pomoc	 unijna	 po-
zwoliła	na:	wykonanie	izolacji	termicznej	
i	przeciwwilgociowej	ścian	piwnic	i	ścian	
fundamentowych,	wymianę	okien	oraz	do-
cieplenie	ścian	zewnętrznych.	

Milionowy projekt 
W	sumie	cały	projekt,	obejmujący	ter-

momodernizację	 czterech	 wymienionych	
wyżej	obiektów,	kosztował	1	mln	229	tys.	
zł.	–	Wszystkie	prace	przebiegały	zgodnie	
z	harmonogramem	–	mówi	 Józef	Kardyś,	
starosta	kolbuszowski.	–	Było	to	duże	za-
danie	 do	 realizacji,	 obejmujące	 aż	 cztery	
obiekty	 użyteczności	 publicznej.	 Jednak	
udało	się	je	pomyślnie	sfinalizować	–	pod-
sumowuje	szef	powiatu.

barbara żarKowsKa 

Odremontowany budynek Powiatowego Urzędu Pracy 
w Kolbuszowej. Fot. B. Żarkowska 



Nr 12 (219) - Grudzień 2014 23

Kulinaria

święta Bożego narodzenia pełne 
sMaKów i aroMatów. 

pieczyste z różnorodnych mięs. ciasta i ciasteczka – mak, orzechy, miód, 
bakalie.

Wigilijne	 potrawy	 są	 tradycyjnie	 post-
ne.	Inaczej	jest	z	pozostałymi	świątecznymi	
daniami.	Ważne	święta,	 a	do	 takich	należy	
Boże	Narodzenie,	są	zawsze	okazją	do	przy-
gotowania	specjalnych	dań	i	wypieków	ciast.	
Stąd	 tyle	 znakomitych	 przysmaków	 przy-
rządzają	panie	domu,	gospodynie	na	święta,	
poza	 tradycyjnymi	 potrawami	 wigilijnymi.	
Świąteczne,	 uroczyste	 obiady,	 obiadokola-
cje	 nie	mogą	 się	 obejść	 bez	 czegoś	 wyjąt-
kowo	smacznego,	specjalnego	i	to	jest	urok	
bardzo	 specjalnych	 specjałów	 na	 świątecz-
nym	 stole.	 Potrawy	 ze	 starych	 rodzinnych	
przepisów,	 wzbogacane	 nowymi,	 stanowią	
wyjątkowość	 rodzinnych	 i	 przyjacielskich	
spotkań	przy	świątecznym	stole,	gdzie	kró-
lują	 uroczyste	 pieczyste	 -	 mięsiwa,	 sałatki	
i	 różnorakie	dodatki.	Ciasta	pachnące	świę-
tami	Bożego	Narodzenia,	te	tradycyjne,	zwy-
kle	bowiem	na	Wielkanoc	–	babki,	mazurki,	
serowce,	zaś	w	Boże	Narodzenie	–	ciastka,	
pierniki,	 keksy	 i	 makowce.	 Przygotowane	
dania	i	ciastka	pachną	korzennymi	przypra-
wami,	cytrusami,	suszonymi	owocami,	czyli	
tym	co	zimą	smakuje	najlepiej.	Słodkości	są	
pełne	orzechów,	maku	i	różnych	bakalii,	któ-
re	obecnie	są	powszechnie	dostępne,	podaje-
my	je	na	świąteczny	stół	i	częstujemy	tych,	
którzy	są	sercu	najbliżsi.

Świąteczne pieczyste

Karkówka nadziewana suszonymi owo-
cami
2 kg karkówki, 10 dag suszonej żurawiny, 10 
dag suszonych moreli, 4 twarde gruszki (np. 
odmiany konferencja)  lub 2 niewielkie  jabł-
ka  (reneta),  łyżeczka  majeranku,  1  łyżecz-
ka oregano, 1 płaska  łyżeczka  soli,  świeżo 
zmielony (grubo) pieprz - ok. 2 łyżeczki, kie-
liszek białego wina, 3 łyżki miodu wrzosowe-
go lub gryczanego.
Suszone	 owoce	 starannie	 wypłukać	 w	 cie-
płej	wodzie,	osączyć	i	zalać	winem,	odstawić	
na	 2	 godz.	 Mięso	 opłukać,	 osuszyć	 papie-
rowym	 ręcznikiem	 i	 natrzeć	 wymieszany-
mi:	solą,	pieprzem,	majerankiem	i	oregano.	
3	łyżki	miodu	wrzosowego	lub	gryczanego.	
Karczek	naciąć	wzdłuż	w	dwóch	miejscach,	
powstałe	 nacięcia	 wypełnić	 odsączonymi	
owocami.	Następnie	nacięcia	ścisnąć	i	owi-
nąć	nicią	lnianą	lub	bawełnianym	sznurkiem,	
tak	 by	 nie	 wysypywały	 się	 z	 nich	 owoce.	
Mięso	ułożyć	na	blaszce	nacięciami	do	góry.	
Wstawić	 następnie	 do	 piekarnika	 nagrzane-
go	do	temp.	200	oC	i	piec	ok.	2	godz.	W	cza-

sie	 pieczenia	 polewać	 wywarem	 z	 namo-
czonych	 owoców	wymieszanym	 z	 dwoma	
łyżkami	miodu.	W	połowie	pieczenia	mięso	
przykryć	folią	aluminiową.	Gruszki	lub	jabł-
ka	umyć,	przekroić	wzdłuż	na	połowę.	Miej-
sca	przecięcia	posmarować	pozostałym	mio-
dem,	owoce	ułożyć	wokół	mięsa	i	całość	za-
piekać	jeszcze	15	min,	aby	owoce	się	przy-
rumieniły.

Pieczeń ze schabu w piwie z warzywami
2	 kg	 schabu	 bez	 kości,	 4	 ząbki	 czosnku,	
2	 szklanki.	 piwa,	 1	 łyżka	 kminku,	 1	 łyż-
ka	soli,	pieprz	świeżo	zmielony	–	2	łyżecz-
ki,	 półtora	 kg	 ziemniaków,	 6	 marchewek,	
4	cebule.
Mięso	 opłukać,	 osuszyć	 w	 ręczniku	 papie-
rowym	 i	 natrzeć	 przygotowaną	 mieszanką	
z	soli,	pieprzu	i	drobniutko	posiekanego	lub	
roztartego	w	prasce	czosnku,	następnie	uło-
żyć	w	brytfannie	i	odstawić	na	pól	godziny.	
Po	tym	czasie	mięso	podlać	jedną	szklanką	
piwa,	 przykryć	 pokrywką	 lub	 folią	 alumi-
niową	i	wstawić	do	piekarnika	nagrzanego	
do	200	oC	i	piec	15-20	min.	Pieczeń	odwró-
cić,	wlać	pozostałe	piwo	i	piec	jeszcze	ok.	40	
min.	 bez	 przykrycia,	 polewając	 mięso	 wy-
tworzonym	 sosem.	Warzywa	 obrać,	 pokro-
ić	w	ćwiartki	i	ułożyć	wokół	mięsa,	posypać	
kminkiem	i	piec	aż	warzywa	będą	miękkie,	
a	mięso	się	zrumieni.	
Podawać	z	surówką	wg	własnego	uznania.

Gęś nadziewana wołowiną na uroczysty 
bożonarodzeniowy obiad
1	duża	gęś,	1	kg	wołowiny	bez	kości,	pół	kg	
cebuli,	4	wątróbki	drobiowe,	2	jajka,	10	dag	
masła,	sól,	pieprz,	majeranek,	tymianek,	pę-
czek	natki	pietruszki,	2	jabłka,	olej,	1	głów-
ka	sałaty.
Gęś	zamrozić	by	była	bardziej	krucha.	Roz-
mrażać	pozostawiając	na	 całą	noc	w	 temp.	
pokojowej.	Opłukać,	osuszyć	w	ręczniku	pa-
pierowym	i	delikatnie	natrzeć	w	środku	i	na	
zewnątrz	 olejem,	 solą,	 majerankiem,	 pie-
przem	i	tymiankiem	i	znów	zostawić	na	noc.	
Mięso	wołowe	zemleć,	przyprawić	pieprzem,	
majerankiem	i	tymiankiem.	Cebulę	posiekać	
drobniutko,	zeszklić	na	maśle	(najlepiej	kla-
rowanym),	dodać	zmielone	mięso	i	dusić	na	
małym	ogniu.	Następnie	masę	mięsną	prze-
studzić,	 dodać	 posiekaną	 natkę	 pietruszki,	
jajka,	 oraz	uprzednio	 sparzone	 i	 posiekane	
wątróbki.	 Doprawić	 farsz	wg	 uznania	 solą	
i	pieprzem.	Farszem	napełnić	wnętrze	gęsi,	
zaszyć	i	piec	(po	ok.	45	min.	na	1	kg	mięsa	

gęsi)	w	temp.	200	oC,	co	pół	godziny	pole-
wając	ją	od	góry	wytopionym	tłuszczem.	Na	
30	minut	przed	zakończeniem	pieczenia	do-
rzucić	pokrojone	w	ćwiartki	jabłka	oprószo-
ne	majerankiem.	
Porcje	gęsi	podawać	na	liściach	sałaty	z	do-
datkiem	upieczonych	jabłek.	

Wykwintna pieczeń wieprzowa na uro-
czysty świąteczny obiad
2 kg schabu bez kości lub 2 kg polędwiczek 
wieprzowych  (związanych  razem  ze  sobą 
sznurkiem  do  pieczenia),  4  ząbki  czosnku, 
2 czerwone lub białe cukrowe cebule, 1 ko-
piata łyżka smalcu, niepełna szklanka rosołu 
lub wywaru z warzyw. 
Marynata:  1  łyżeczka  utartego  na  tar-
ce,  świeżego  imbiru,  pół  łyżeczki  kurkumy, 
szczyptę  mielonego  cynamonu,  2  łyżeczki 
mielonej  kolendry,  3  łyżki  płynnego miodu 
(spadziowy, wrzosowy), sól, świeżo zmielony 
pieprz, 2 łyżki oleju. 
Rozdrobnione	 składniki	 marynaty	 wymie-
szać	 z	 miodem	 i	 olejem,	 obtoczyć	 w	 niej	
mięso,	oprószyć	solą	 i	pieprzem,	następnie	
odstawić	 w	 chłodne	 miejsce	 na	 całą	 noc.	
W	następnym	dniu	obrać	i	posiekać	czosnek	
i	cebulę.	W	rondlu	roztopić	smalec	i	na	roz-
grzanym	 umiarkowanie	 ogniu	 obsmażyć	
mięso	 ze	 wszystkich	 stron	 aż	 się	 obrumie-
ni.	 Zmniejszyć	 ogień,	 dodać	 posiekaną	 ce-
bulę	i	czosnek,	smażyć	razem	przez	5	min.	
Po	 tym	 czasie	 wlać	 bulion	 (rosół),	 przy-
kryć	 pokrywką	 i	 dusić	 mięso	 ok.	 półtorej	
godziny,	 obracając	 je	 i	 często	 polewając	
wytworzonym	 sosem.	 Upieczony	 schab	
wyjąc	 z	 rondla.	 Sos	 przetrzeć	 przez	 sitko,	
bądź	zmiksować.	Pieczeń	pokroić	w	plastry,	
podgrzać	i	podawać	z	sosem.	
Tak	 przygotowaną	 pieczeń	 można	 przygo-
tować	wcześniej,	 przechować	w	chłodnym	
miejscu	 owiniętą	 w	 folię	 aluminiową	 lub	
pergamin,	a	sos	przełożyć	do	pojemnika,	za-
mknąć	 i	przechować	w	 lodówce.	Przed	po-
daniem	tylko	podgrzać	i	gotowe.

janina olszowy
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Pierś z indyka w orzechowym sosie na 
świątecznym stole
2 kawałki piersi  z  indyka (po 1 kg), pół kg 
wędzonego  boczku  w  cienkich  plasterkach. 
1/4 szklanki oleju lub oliwy, 4 łyżki soku z li-
monki lub cytryny, 3-4 ząbki czosnku, 2 list-
ki laurowe, 1 łyżeczka suszonego, roztartego 
tymianku,  pół  łyżeczki  ziaren  czarnego  pie-
przu, sól, 1 łyżka miodu, 2 łyżki posiekanej 
natki pietruszki. 
Zmiksować	 wszystkie	 składniki	 maryna-
ty	i	powstałym	sosem	natrzeć	piersi	indyka,	
przykryć	 i	 odstawić	 do	 chłodnego	miejsca	
na	noc.	Po	 tym	czasie	mięso	wyjąć	 (mary-
natę	zostawić),	lekko	jeszcze	oprószyć	solą	
i	 pieprzem,	 obłożyć	 plasterkami	 boczku	
tak,	by	plasterki	zachodziły	 jeden	na	drugi,	
przyszpilić	je	wykałaczkami	i	całość	obwią-
zać	nicią	lnianą.	Przykryć	folią	i	wstawić	do	
lodówki	na	1-2	godziny	(lub	do	chłodnego	
miejsca).	 Po	 tym	 czasie	 przełożyć	 do	 ron-
dla	z	marynatą	 i	piec	w	piekarniku	nagrza-
nym	do	180	oC	przez	25-30	min.,	zmniejszyć	
temperaturę	do	160	oC	i	piec	jeszcze	ok	60	
min.	 Po	wyjęciu	 z	 piekarnika,	mięso	 przy-
kryć	i	pozostawić	na	20	min.,	dopiero	po	tym	
czasie	można	porcjować,	podawać	z	sosem.	
Sos:	 4  łyżki  oleju  lub  klarowanego  masła, 
6  ząbków czosnku,  25 dag orzechów  lasko-
wych, 1 banan, 4 jabłka (szara reneta), 1 ce-
bula, 1 papryczka chili lub pół łyżeczki pie-
przu,  10-15  sztuk  suszonych  śliwek,  kilka 
ziarenek ziela angielskiego, po pól  łyżeczki 
kolendry, kminku, 1 mały kawałek kory cyna-
monu, 2 łyżki octu winnego lub jabłkowego, 
3-4 szklanki rosołu drobiowego.	
W	 rondlu	 rozgrzać	 tłuszcz,	 wrzucić	 ząbki	
czosnku,	 po	 2	min.	wyjąć	 je,	 a	 na	 tłuszcz	
wyłożyć	laskowe	orzechy	i	smażyć	je	5	min.,	
następnie	 przełożyć	 do	miski	 z	 czosnkiem,	
a	 na	 patelnię	 wyłożyć	 pokrojone	 w	 cząst-
ki,	 obrane	 banany	 i	 jabłka,	 które	 smażyć	
przez	5	min.	 i	 przełożyć	do	miski	 z	 czosn-
kiem	i	orzechami,	usmażyć	cebulę	pokrojo-
ną	w	piórka	 i	przełożyć	do	miski.	Patelnię	
wytrzeć	papierowym	ręcznikiem	i	na	suchej	
podsmażyć	1-2	min.	papryczkę	chili	drobno	
pokrojoną,	a	następnie	podgrzać	pokrojone	
śliwki	ok.	2	min.	Na	koniec	na	suchej	patelni	
przesmażyć	 króciutko	 przyprawy.	 Wszyst-
kie	przesmażone	składniki	wymieszać,	wlać	
gorący	 rosół	 i	 odstawić	 na	 20	min.	Wyjąć	
cynamon,	a	pozostałe	składniki	zmiksować	
mikserem	lub	blenderem.	Zmiksowany	sos	
zagotować	i	na	malutkim	ogniu	podgrzewać	
ok.	1	godz.,	od	czasu	do	czasu	mieszając.	Na	
koniec	dodać	ocet,	przyprawić	solą,	cukrem	
lub	miodem	do	smaku.	Podawać	z	pieczoną	
piersią	z	indyka.	
Jest	 to	 wyborna	 pieczeń	 z	 niebanalnym	
w	 smaku	 sosem.	 Jeżeli	 ktoś	 chce	 uzyskać	
jeszcze	wzbogacony	smak	sosu,	może	dodać	
do	niego	pół	szklanki	śmietanki	30%	roztar-
tej	z	1	łyżką	mąki	ziemniaczanej,	przed	do-
daniem	zahartowanej	gorącym	sosem.	

Kurczak a la bażant – na świąteczny obiad
1 duży  kurczak,  10  dag  słoniny,  sól,  pieprz, 
tymianek,  rozmaryn, 2  łyżki masła, 3  liście 
laurowe, 8 sztuk jagód jałowca, 4 ziarenka 
ziela  angielskiego,  4  cebule,  pół  szklanki 
białego wina, 1 łyżeczka miodu.
Kurczaka	(piersi	 i	udka)	naszpikować	poło-
wą	słoniny	pokrojonej	w	słupki,	natrzeć	solą,	
pieprzem,	tymiankiem	i	rozmarynem	(zioła	
mogą	być	suszone	lub	świeże).	Włożyć	mię-
so	do	brytfanki	razem	z	masłem	i	pozostałą,	
drobniutko	pokrojoną	słoniną.	Dodać	liście	
laurowe,	 jałowiec,	 ziele	 angielskie	 i	 pokro-
joną	 w	 ćwiartki,	 uprzednio	 obraną	 cebulę.	
Kurczaka	podlać	winem	i	piec	w	piekarniku	
nagrzanym	do	180	oC	pod	przykryciem,	ok.	
1	godz.	Pod	koniec	pieczenia	zdjąć	pokryw-
kę,	 polać	 kurczaka	 wytworzonym	 sosem,	
skropić	wodą	i	piec	jeszcze	(bez	przykrycia)	
ok.	10	min.,	aż	skórka	się	zrumieni.	Do	sosu	
dodać	 łyżkę	 miodu.	 (Kurczaka	 w	 ziołach	
można	trzymać	przez	noc	w	chłodnym	miej-
scu	lub	lodówce	i	upiec	nazajutrz).	
Podawać	 z	 zieloną	 sałatą,	 z	 zasmażonymi	
buraczkami,	sałatką	z	czerwonej	kapusty	lub	
surówką.	

Ciastka i ciasta świąteczne

Kruche ciastka
70  dag  mąki  krupczatki,  40  dag  masła 
(2  kostki),  15  dag  cukru  pudru,  6  żółtek, 
2 łyżki soku z cytryny.
Mąkę	przesiać	przez	sitko,	masło	schłodzone	
zetrzeć	na	tarce	o	dużych	oczkach	wprost	na	
mąkę	i	razem	przesiekać	na	stolnicy,	dodać	
żółtka,	 cukier	 puder	 i	 sok	 z	 cytryny.	 Szyb-
ko	zagnieść	ciasto,	uformować	kulę,	owinąć	
w	folię	do	żywności	i	włożyć	na	1	godz.	do	
lodówki.	Na	stolnicy	podsypanej	mąką	roz-
wałkować	ciasto	na	placki	grubości	 tak	jak	
na	makaron.	Wykrawać	 foremkami	ciastka	
(gwiazdki,	serduszka	itp.).	Wyłożyć	ciastka	
na	blachę	wyłożoną	papierem	do	pieczenia	
i	piec	w	piekarniku	nagrzanym	do	200	oC	ok.	
20	min.	Po	upieczeniu	posypać	cukrem	pu-
drem.

Świąteczne pierniczki
1  kg mąki  pszennej,  2  dag  sody  oczyszczo-
nej,  1  op.  przyprawy  do  piernika,  4-5  ja-
jek, 1 kostka masła (20 dag), pół litra miodu 
(1 szklanka sztucznego, 1 szklanka pszczele-
go), 1 kieliszek wódki. Lukier: 25 dag cukru 
pudru, 2 białka, sok z cytryny.	
Mąkę	 przesiać,	 wymieszać	 z	 sodą	 i	 przy-
prawą	do	pierników.	Masło	i	miód	podgrzać	
(nie	dopuścić	do	wrzenia),	wlać	do	mąki,	do-
dać	jajka	i	wyrobić	ciasto,	następnie	odłożyć	
do	lodówki	(nawet	na	kilka	tygodni).	Po	wy-
jęciu	z	lodówki	zostawić	ciasto	w	temperatu-
rze	pokojowej	na	kilka	godzin,	po	czym	do-
dać	wódkę,	zagnieść	powtórnie	 i	 rozwałko-
wać	na	podsypanej	mąką	stolnicy	na	placek	
o	grubości	jak	na	pierogi.	Wykrawać	forem-

kami	 dowolne	 kształty,	 ułożyć	 na	 blaszce	
i	piec	w	temp.	180	oC	przez	7-10	min.,	zależ-
nie	od	grubości	piekarników.	Lukier:	w	ma-
kutrze	utrzeć	 cukier	puder	 z	bakaliami,	do-
lewać	 sok	 z	 cytryny	 powoli	 porcjami,	 aby	
lukier	 miał	 właściwą	 konsystencję.	 Smaru-
jemy	lukrem	pierniczki	lub	zdobimy	lukrem	
wyciskanym	ze	szprycy.	Ciastka	wkładamy	
do	puszki	lub	słoja,	żeby	zmiękły.	

Świąteczny piernik
50 dag mąki pszennej, 50 dag mąki  żytniej 
(nie razowej), 1 szklanka miodu pszczelego, 
1  szklanka  miodu  sztucznego,  30  dag  ma-
sła  pół  na  pół  z margaryną,  40  dag  cukru, 
8  jajek, 20 dag suszonych śliwek kalifornij-
skich, 10 dag orzechów, 2 torebki przyprawy 
do piernika, 2 łyżeczki proszku do pieczenia, 
2 łyżeczki sody oczyszczonej. 
Do	miski	wsypać	przesiane	obie	mąki,	wy-
mieszać	z	sodą	i	z	proszkiem	do	pieczenia.	
Miód	podgrzać	z	przyprawą	aż	do	zarumie-
nia.	Wystudzić.	Masło	utrzeć	z	cukrem,	do-
dając	po	jednym	żółtku	i	po	łyżce	letniego	
miodu.	Dodać	pokrojone	śliwki	i	posiekane	
orzechy	włoskie,	 na	 koniec	 ubić	 na	 sztyw-
no	pianę	z	białek,	dodać	do	ciasta,	delikatnie	
wymieszać	 i	 przełożyć	 do	 2-ch	 keksówek.	
Piec	 w	 piekarniku	 nagrzanym	 do	 180	 oC	
przez	1	godzinę.	Ostudzone	pierniki	zawinąć	
w	 ściereczkę.	 Przechowywać	 w	 chłodnym	
miejscu	co	najmniej	tydzień	przed	podaniem.

Ciasto drożdżowe z bakaliami „keks droż-
dżowy”
75 dag mąki pszennej, 25 dag masła, 25 dag 
cukru, 3 żółtka, 1  jajko, 1½ szklanki mleka, 
20  dag  bakalii  (rodzynki,  suszone  morele, 
kandyzowana skórka pomarańczowa, suszo-
na żurawina).
Masło	 roztopić	 i	 wystudzić.	 Drożdże	 roz-
puścić	 w	 niewielkiej	 ilości	 letniego	mleka	
i	wlać	do	masła.	Żółtka	i	 jajko	utrzeć	z	cu-
krem,	 do	 ucieranych	 jajek	 dodać	 masło	
z	 drożdżami	 i	 pozostałe	 letnie	 mleko.	 Na-
stępnie	wsypywać	porcjami	mąkę	przesianą	
i	wymieszaną	ze	szczyptą	soli.	Wyrabiać	cia-
sto	drewnianą	łyżką,	na	końcu	dodać	bakalie.	
Formę	 wysmarować	 masłem	 lub	 wyłożyć	
papierem	do	pieczenia.	Napełnić	do	połowy	
ciastem	i	pozostawić	w	ciepłym	miejscu	do	
wyrośnięcia.	Piec	w	temp.	180	oC	ok.	45-50	
min.	Sprawdzić	patyczkiem	czy	ciasto	upie-
czone.

Makowiec bez mąki
25 dag zmielonego maku, 25 dag cukru, 8 ja-
jek, 2-3 łyżki bułki tartej (kajzerki), po 2 łyż-
ki  grubo  zmielonych  orzechów  i  migdałów, 
aromat migdałowy, 1 łyżka masła. 
Oddzielić	 żółtka	 od	 białek.	 Żółtka	 utrzeć	
z	 cukrem.	 Z	 białek	 ubić	 sztywną	 pianę.	
Zmielony	 trzykrotnie	 mak	 (uprzednio	 spa-
rzony	i	osączony)	wymieszać	z	masą	żółtko-
wą,	olejkiem,	zmielonymi	orzechami	i	mig-
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dałami.	Dodać	pianę	i	delikatnie	wymieszać.	
Masę	 wyłożyć	 do	 formy	 grubo	 wysmaro-
wanej	masłem	i	obsypanej	tartą	bułką.	Piec	
40	min.	w	piekarniku	nagrzanym	do	190	oC.	
Przestudzone	 ciasto	makowe	oblać	 polewą	
czekoladową.	
Polewa czekoladowa:	3	łyżki	cukru,	2	łyżki	
wody,	 pół	 kostki	 masła,	 2	 łyżki	 kakao,	
1	łyżka	wódki	(np.	amaretto).
Cukier	 wymieszać	 z	 wodą,	 podgrzewać,	
dodać	 kakao	 i	 podgrzewać	w	 dalszym	 cią-
gu	 (nie	 dopuścić	 do	 zagotowania).	 Kiedy	
wszystkie	składniki	się	połączą,	a	cukier	roz-
puści,	dodać	masło	i	podgrzewając	mieszać,	
pod	 koniec	 dodać	 alkohol	 (niekoniecznie).	
Letnią	polewą	smarować	wierzch	i	boki	ma-
kownika.	Można	posypać	posiekanymi	orze-

chami	lub	płatkami	migdałów.	

Ciasto makowe z kruszonką
Ciasto kruche: 25 dag mąki pszennej, 12 dag 
masła,  12  dag  cukru  pudru,  1  łyżka  cukru 
waniliowego, 2 jajka, 1 łyżeczka proszku do 
pieczenia, 1 łyżka soku z cytryny.
Masa makowa: Pół	 kg	maku,	 2,5	 szklanki 
mleka, 10 dag migdałów w płatkach, 10 dag 
rodzynek, 10 dag cukru, 2 łyżki zmielonych 
orzechów włoskich.
Kruszonka:  15  dag mąki  pszennej,  10  dag 
masła, 8 dag cukru pudru. 
Mąkę	 wysiekać	 z	 masłem	 i	 cukrem.	 Po-
kruszyć	 ciasto	 na	 kruszonkę.	Masło	 utrzeć	
z	 cukrem,	 dodać	 jajka	 i	 cukier	 waniliowy,	
wsypać	mąkę,	wymieszaną	z	proszkiem	do	

pieczenia,	sok	z	cytryny	i	delikatnie	wymie-
szać.	Ciasto	przełożyć	do	 tortownicy	wyło-
żonej	papierem	do	pieczenia.	Mak	sparzyć,	
osączyć,	zemleć	2	razy.	Mleko,	cukier	wraz	
z	makiem	zagotować.	Odstawić	na	30	min.	
aby	 mak	 napęczniał,	 następnie	 dodać	 spa-
rzone	rodzynki,	migdały,	zmielone	orzechy	
i	wymieszać.	Masę	makową	wyłożyć	na	cia-
sto	i	posypać	kruszonką.	Piec	w	temperatu-
rze	180	oC	przez	45-50	min.	Ostudzone	cia-
sto	posypać	cukrem	pudrem.

Na świąteczne dni i na cały Nowy Rok 
życzę czytelnikom i Redakcji „ZK” 

wszystkiego co dobre 
– zdrowia i wszelkiej pomyślności.

janina olsZowy

Zdrowie

przeMijające niedoKrwienie 
Mózgu (tia)

Nagłe wystąpienie objawów ogni-
skowych ze strony ośrodkowego ukła-
du nerwowego (OUN), spowodowane 
chwilowym zamknięciem, zwykle przez 
zator, części krążenia mózgowego, jest 
określane jako TIA (transient ischemic 
attaca), jeśli objawy całkowicie ustę-
pują w ciągu 24 godzin (samo TIA jest 
często dużo krótsze). Ataki często są 
zapowiedzią udaru i zawału mięśnia 
sercowego. Jeżeli są rozpoznane i szybko 
wprowadzi się działania zapobiegawcze, 
można uniknąć ciężkiego udaru mózgu.

Objawy:  
Ataki	 mogą	 występować	 pojedynczo	 lub	
może	być	ich	wiele.	Najczęściej	występu-
je:	niedowład	połowiczy,	połowicza	utrata	
czucia,	 niedowidzenie	 połowicze	 lub	 po-
dwójne	 widzenie,	 zawroty	 głowy,	 szum	
w	 uszach,	 wymioty,	 dysfagia	 (trudności	
w	 połykaniu),	 ataksja	 (zaburzenia	 równo-
wagi).
Przyczyny:	 Główną	 przyczyną	 są	 zatory	
blaszek	miażdżycowych	z	 tętnicy	szyjnej	
oraz	 zatory	 pochodzenia	 sercowego	 (czy-
li	 skrzeplina	 przyścienna	 po	 zawale	 mię-
śnia	 sercowego,	migotanie	 przedsionków,	
sztuczne	zastawki).	Rzadziej	do	chodzi	do	
TIA	powodu	nadmiernej	 gęstości	 i	 lepko-
ści	krwi,	zapalenia	tętnic.

Diagnostyka różnicowa:
-	 migrena	 (objawy	 rozprzestrzeniają	 się	
i	 nasilają	 w	 ciągu	 kilku	 minut,	 często	
ze	 wzrokowymi,	 migoczącymi	 liniami	
przed	bólem	głowy),
-	 padaczka	 ogniskowa	 (objawy	 rozprze-
strzeniają	 się	 w	 kilka	 sekund,	 często	
obejmują	drgawki	oraz	szarpnięcia),
-	rzadsze	przyczyny	to	–	nadciśnienie	zło-
śliwe,	spadek	poziomu	cukru,	stwardnie-
nie	 rozsiane,	 zmiany	 wewnątrzczaszko-
we,	guzy	nadnerczy.

Badania:		
Należy	 szukać	 przyczyny	 i	 określić	 ry-
zyko	 schorzeń	 naczyniowych	 -	 badania	
podstawowe,	 cholesterol	 z	 lipidogramem,	
rtg	 płuc,	 EKG,	 Doppler	 tętnic	 szyjnych	
lub	 angiografia,	 tomografia	 lub	 rezonans	
głowy.

Leczenie: 
Rozpoczynamy	 po	 pierwszym	 ataku,	 bo	
następny	może	 być	 ciężkim	 udarem.	 Ko-
nieczne	 jest	kontrolowanie	czynników	ry-
zyka	udaru	(palenie	papierosów,	ciśnienie	
tętnicze,	 poziom	 cholesterolu	 -	 ciśnienie	
obniżamy	do	wartości	140/85	mm	Hg,	cał-
kowite	 zaprzestanie	 palenia	 papierosów).	
Podajemy	 leki	 przeciwpłytkowe	 Aspiry-
nę	 w	 dawce	 75	mg/dobę	 praktycznie	 do	
końca	życia,	bo	zmniejsza	to	wystąpienie	

udaru	mózgu	lub	zawału	mięśnia	sercowe-
go	o	25%	i	zmniejsza	śmiertelność	z	przy-
czyn	naczyniowych	o	15	%.	Do	rozważe-
nia	jest	też	zabieg	endarteriektomii	szyjnej	
(czyli	 oczyszczenia	 tętnicy	 szyjnej	 opera-
cyjnie	z	blaszek	miażdżycowych)	w	TIA,	
jeżeli	 przyczyną	 jest	 zwężenie	 tętnicy	
w	 odcinku	 początkowym	 tętnicy	 i	 obej-
muje	powyżej	75%	średnicy	tętnicy.	Nato-
miast	w	profilaktyce	zwężenie	50	do	70%	
jest	 już	 wskazaniem	 do	 operacji	 endarte-
riektomii.

Każdy	chory	po	incydencie	TIA	powinien	
być	w	specjalistycznej	kontroli	neurologa	
i	kardiologa.

dr n. Med. jarosław ragan

podzięKowania
pragnę szczerze i z całego serca podziękować wszystkim, 

którzy oddali na mnie swój głos w wyborach do rady powiatu. 
dziękuję za docenienie mojej pracy na rzecz służby zdrowia 
w poprzedniej kadencji oraz za zaufanie w chwili obecnej.

z poważaniem,
dr n.Med. jarosław ragan

dr n. med. jarosław ragan
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Religia

tajeMnica niepoKalanego 
poczęcia nMp

Nie	 przypadkowo	 Uroczystość	 Niepo-
kalanego	 Poczęcia	 wypada	 co	 roku	 w	Ad-
wencie.	 Tajemnica	 ta	 ściśle	 związana	 jest	
z	 Uroczystością	 Narodzenia	 Pańskiego	
-	wszak	Bóg	wybrał	Maryję	 do	 szczególne-
go	dzieła	od	poczęcia	i	wszystko	ostatecznie	
złożył	w	 jej	 ręce,	 gdyż	uzależnił	 realizację	
swych	planów	od	 jej	fiat	 (niech mi  się  sta-
nie…).	Dlatego	tak	ważne	jest	by	zgłębiać	tę	
tajemnicę.	Dodatkowo	Kolegiata	zawsze,	od	
niepamiętnych	 czasów,	 posiadała	 obraz	 ko-
ronowany	Matki	Bożej	Niepokalanej,	który	
spłonął	wraz	z	kościołem	w	połowie	wieku	
XIX.	 Tajemnica	 ta	 przez	 wieki	 rozważana	
była	 wśród	 ludu	 Kolbuszowskiego	 i	 nada-
wała	mu	szczególne	cechy.	Dlatego	i	my	po-
chylmy	się	w	tym	roku	nad	tą	tajemnicą.	

Aby	 dobrze	 zrozumieć	 dogmat	 Nie-
pokalanego	 Poczęcia	 Maryi,	 musimy	 po-
rozmyślać	 o	 grzechu	 pierworodnym,	 któ-
ry	 z	 pierwszych	 naszych	 rodziców	Adama	
i	Ewy	w	raju	przeszedł	na	wszystkich	ludzi.	
Przez	nieposłuszeństwo	i	grzech	pierwszych	
rodziców	 runął	 w	 gruzy	wspaniały	 gmach	
błogosławionego	życia	człowieka	z	Bogiem.	
Człowiek	utracił	łaskę	uświęcającą,	przyjaźń	
z	Bogiem,	 został	 pozbawiony	wspaniałych	
darów	nadprzyrodzonych;	jego	rozum	został	
przyćmiony,	wola	stała	się	bardziej	skłonna	
do	 złego	 aniżeli	 do	 dobrego.	 Przez	 grzech	
pierworodny	człowiek	stał	się	śmiertelnym	
z	nieśmiertelnego,	podległ	prawu	cierpienia,	
chorobom	 i	 poznał	 ciężki	 znój	 pracy	 oraz	
wpadł	w	jarzmo	niewoli	szatana.	Człowiek,	
ulegając	głosowi	zepsutej	natury,	dorzuca	do	
dziedzictwa	Adamowego	 własny	 i	 smutny	
dorobek	–	grzech	osobisty.

Od	 tego	grzechu	pierwszych	 rodziców,	
od	 grzechu	 pierworodnego,	 została	 wyjęta	
Najświętsza	Panna	Maryja.	Już	od	początku	
swego	życia	była	wolna	od	ciężkiego	grze-
chu	pierworodnego,	z	którym	rodzą	się	bez	
wyjątku	wszyscy	ludzie.	Niepokalaną	pozo-
stała	w	czasie	narodzenia	i	po	narodzeniu	Je-
zusa.	Nie	skalał	Jej	duszy	najmniejszy	pyłek	
grzechu	osobistego.	Jej	jedynej	został	przez	
Boga	przyznany	ten	niezwykły	przywilej,	że	
jako	Przybytek	Boga	na	ziemi	nie	była	do-
tknięta	żadną	zmazą	grzechową.	Dlatego	jest	
Najświętszą,	Świętą	nad	świętymi,	świętszą	
od	aniołów,	królową	dziewic.	Nawet	najlżej-
szy	cień	grzechu	w	duszy	Matki	Bożej	byłby	
ubliżeniem	dla	Boga,	Jej	Syna.	

Archanioł	Gabriel	nazwał	Ją	łaski	pełną;	
pełnia	 zaś	 łaski	 wyklucza	 niedoskonałość,	
wyklucza	nawet	niewiadomą,	niezawinioną	
grzeszną	myśl	i	grzeszne	poruszenie	natury.

Księga	 Rodzaju	 opowiada	 o	 upadku	
pierwszego	 człowieka	 i	 odsłania	 prawdę:	

Bóg	 stworzył	wszystko	 dobre.	 Zło	weszło	
na	 świat	 przez	 człowieka,	 który	 przyjął	 je,	
ulegając	pokusie	 szatana.	Przez	 ten	grzech	
człowiek,	 odwróciwszy	 się	 od	 Boga,	 od-
rzucił	zaproszenie	do	współpracy	w	dziele	
stworzenia,	 przekreślił	 cel,	 dla	 którego	 zo-
stał	stworzony.	Chaos,	jaki	wniósł	w	dzieło	
stworzenia,	 zapanował	 w	 nim.	 Kierowane	
rozumem	zmysły	wypowiedziały	mu	posłu-
szeństwo,	tak	jak	on	Bogu.

Rozmowa,	 jaką	 prowadzi	 Stwórca	 ze	
stworzeniem,	 oddaje	 cały	 tragizm	 i	 niedo-
lę	 człowieka	 po	 upadku.	Mężczyzna	 usiłu-
je	 usprawiedliwić	 się	 przed	 Bogiem	 przez	
oskarżenie	swej	żony,	Ewa	zrzuca	winę	na	
diabła.	 Przekleństwo,	 którym	 Bóg	 dotknął	
węża	kusiciela,	miało	być	źródłem	nie	tylko	
wielkiego	upokorzenia	diabła,	ale	też	niewy-
gasłej	nieprzyjaźni	do	niewiasty	i	jej	potom-
stwa:	 „Wprowadzam	 nieprzyjaźń	 między	
ciebie	 a	 niewiastę,	 pomiędzy	 potomstwo	
twoje	a	potomstwo	jej:	ona	zmiażdży	ci	gło-
wę,	a	ty	zmiażdżysz	jej	piętę”.	Wyrok	Boży	
głosi	 pierwszą	Radosną	Nowinę,	 że	 spraw-
ca	wszelkiego	zła	–	wąż	kusiciel	–	zostanie	
zwyciężony,	gdyż	głowa	jego	będzie	zmiaż-
dżona	przez	niewiastę	i	jej	potomstwo.	Chry-
stus	 i	 Jego	 przenajświętsza	Matka	 odnieśli	
zwycięstwo	nad	rajskim	kusicielem.

Opowiadanie	 o	 zwiastowaniu	 Maryi	
w	Ewangelii	 przenosi	 nas	 do	małej	 galilej-
skiej	mieściny,	Nazaretu,	 który	 nie	 cieszył	
się	u	Żydów	dobrą	opinią.	W	tym	miastecz-
ku	mieszkała	jednak	Maryja.	Słowa	pozdro-
wienia	anioła	Gabriela	wyrażają	bardzo	głę-
boki	szacunek	dla	Maryi	 i	zachętę	do	rado-
ści,	bo	jest	pełna	łaski,	a	Bóg	przez	Nią	chce	
rozpocząć	 spełnianie	 mesjańskich	 przepo-
wiedni.	Maryja	jest	prawdziwą	Córką	Syjoń-
ską,	Ona	wypełni	rolę	całego	swego	narodu	
i	 zrealizuje	 przepowiednie	 mesjańskie	 dla	
wszystkich	narodów.

Zwiastowanie	 mówi	 o	 zadaniach	 Ma-
ryi	jako	Matki	Mesjasza	oraz	o	tym,	jakimi	
cechami	Jej	Syn	będzie	się	odznaczał.	Ona	
da	 Mu	 imię	 Jezus.	 Nadanie	 imienia	 było	
przywilejem	ojca,	ale	Jezus	ziemskiego	ojca	
mieć	 nie	 będzie.	 Będzie	 nazwany	 Synem	
Najwyższego,	Boga.	Tron	Dawida	wskazuje	
na	królewski	charakter	Jezusa.	Bóg	bowiem	
ma	Mu	oddać	tron	Dawida,	a	więc	panowa-
nie	to	odbywać	się	będzie	przy	zachowaniu	
silnych	związków	z	Ojcem	i	będzie	 trwało	
bez	 końca.	 Maryja	 wyraziła	 swoją	 zgodę	
na	 to,	 co	 Jej	 zwiastował	 anioł,	 i	 tak	 rozpo-
czął	 się	nowy	okres	dziejów	–	historii	 zba-
wienia	 upadłego	 człowieka.	Ona	wszystko	
otrzymała	od	wszechmogącego	Boga	i	tylko	
w	związku	z	Jej	macierzyństwem	została	ob-

darzona	niezwykłymi	łaskami	i	przywilejem	
Niepokalanego	Poczęcia.

Obecnie	 przeżywamy	 okres	 adwentu	
–	 czasu	 przygotowania	 na	 przyjście	 Jezusa,	
z	 Jego	 zbawiającą	 łaską.	W	 tym	oczekiwa-
niu	na	 Jezusa	Maryja	 jest	 dla	 nas	wzorem.	
W	Maryi	 Kościół	 cieszy	 się,	 że	 Bóg	 przy-
szedł	do	nas	wszystkich.	Pozdrowienie	anio-
ła	Gabriela	dla	Maryi,	„Pan	z	Tobą”,	odno-
si	się	i	do	nas,	Jej	dzieci.	Maryja	jest	nieod-
łączna	od	Kościoła	Chrystusowego.	Przypo-
mina	ustawicznie	przychodzenie	i	obecność	
Boga	pośród	nas.	Jest	Ona	Arką	Przymierza,	
Gwiazdą	 zaranną	 i	 prawdziwym	 Domem	
Bożym.

Cieszmy	 się,	 jak	 Maryja,	 z	 przyjścia	
Chrystusa	 Pana.	 Jej	 odpowiedzią	 na	 Boże	
wcielenie	 jest	 zupełne	 oddanie	 się	 Bogu	
i	 miłość	 bliźniego.	 Napełniona	 Duchem	
Świętym	 idzie	 z	 posługą	 siostrzaną	 do	 św.	
Elżbiety	 i	 wyśpiewuje	 pełen	 wdzięczności	
i	radości	hymn	„Magnificat	–	Wielbi	dusza	
moja	Pana”.

Wpatrzeni	 w	 życie	 Niepokalanej	 Dzie-
wicy	powinniśmy	na	działanie	Boże	w	nas	
również	 odpowiedzieć	 czystym	 życiem,	
miłością	 bliźniego	 i	 ufnością.	 W	 naszych	
przygotowaniach	 do	 ostatecznego	 i	 pełne-
go	przyjścia	Chrystusa	-	Pan	jest	już	w	nas,	
jak	był	z	Maryją	przed	swym	narodzeniem.	
Chrystus	 jest	 w	 nas	 wszystkich	 zebranych	
w	 Jego	 imię,	 pójdzie	 z	 nami	 w	 życie	 co-
dzienne,	 jak	 szedł	 z	 Maryją,	 by	 wspierać	
naszą	 pracę	 dla	 szerzenia	 królestwa	 Boże-
go	na	ziemi,	by	wyzwalać	nas	z	niewoli	na-
szych	grzechów,	by	dać	nam	nadzieję	która	
wszystko	przetrzyma,	która	nikim	nie	gardzi,	
a	pozwala	cieszyć	się	 tym	co	przynosi	każ-
dy	dzień.	

Zasiadając do stołu wigilijnego życzy-
my Wam, by Bóg prawdziwie był obecny 
wśród nas. Niech ta najważniejsza wspól-
nota, jaką jest rodzina stanie się miejscem 
radości i przebaczenia, miłości i zgody.

Ks. lucjan szumierz
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Wspomnienia

KaziMiera snopKowsKa - wspoMienia
do napisania tych kilku wspomnień skłoniła mnie refleksja nad upływającym czasem. Mija 35 lat mojej 

przynależności do towarzystwa Kultury im. j. goslara w Kolbuszowej. przychodzą na myśl wspomnienia od 
dzieciństwa do starości i przeżytych dramatów ostatniej okupacji hitlerowskiej. nigdy nie zapomnę niemca, 
który stał nade mną z lufą karabinu wycelowaną we mnie, leżącą w rowie, ponieważ podczas ogromnego ataku 
pogubiliśmy się z całą rodziną. potem przyszły lata powojenne, trudne pod każdym względem. do szkoły 
podstawowej chodziłam 5 km w jedną stronę - dziś jest to niemożliwe. tonęło się w zaspach, wtedy nikt nie 
odśnieżał ani nas nie odwoził do szkoły - wszystko zdobywało się z trudem, żywność, ubranie i naukę. 

Tak	mijały	lata,	ukończyłam	tzw.	małą	
maturę	i	poszłam	do	pracy	w	handlu,	gdzie	
przepracowałam	36	 lat.	W	między	czasie	
wyszłam	 za	 mąż.	 Na	 moim	 stanowisku	
wymagana	 była	 duża	 matura,	 więc,	 ma-
jąc	 dwoje	 malutkich	 dzieci,	 pracowałam	
i	 chodziłam	 do	 szkoły.	 Znowu	 było	 pod	
górkę.	 Rano	 ugotować	 dla	 całej	 rodziny,	
potem	do	pracy	-	z	pracy	bez	obiadu	do	Li-
ceum	Ogólnokształcącego	 na	 wieczorów-
kę.	A	w	nocy	pranie,	gotowanie	do	późne-
go	ranka.	Dziś	nie	bardzo	można	uwierzyć,	
że	spałam	czasem	3	godz.,	a	czasem	tylko	
1	godz.	

Najpierw	 podjęłam	 pracę	 w	 Hurtow-
ni	 Międzypowiatowej	 w	 Nowej	 Dębie,	
a	 później	 przeniesiono	 nas	 do	 Hurtow-
ni	w	Kolbuszowej.	Pracę	w	 tej	Hurtowni	
wspominam	bardzo	mile,	ponieważ	był	to	
złoty	czas	dla	handlu.	Doceniano	i	wyróż-
niano	nas,	dostałam	piękną	nagrodę	za	do-
brą	pracę	-	wyjazd	na	10	dni	do	Budapesz-
tu.	Związki	zawodowe	załatwiły	paszport	
i	 połowę	 koszów,	 resztę	 pokrywałam	 ja.	
Później	 byłam	delegatem	na	Międzynaro-
dowych	Targach	Poznańskich	-	wtedy	bar-
dzo	WZGS	Rzeszów	dbał	o	pracownika.	

W	 1975	 r.	 przeniosłam	 się	 do	 pracy	
w	MSZiZb	 -	 w	 Kolbuszowej	 i	 na	 stano-
wisku	kierownika	przepracowałam	20	 lat.	
Był	o	jedyny	sklep	samoobsługowy	w	na-
szym	 pionie	 w	 województwie.	 Zdoby-
łam	wiele	dyplomów,	nagród	i	wyróżnień.	
Sklep	 był	 wyróżniony	 przez	 Warszawę	
tzw.	 „Skowronkiem”,	 za	 zdobycie	 tej	 na-
grody	byłam	na	balu	najlepszych	handlow-

ców	 w	 Warszawie.	
Później	 przyszedł	
czas	 przemian,	 bar-
dzo	 trudny	 czas	 dla	
handlu	 i	 zaczęły	 się	
schody.	 Nikt	 nigdy	
nie	 pokusił	 się,	 aby	
przyjrzeć	 się	 bardzo	
żmudnej	 pracy	 ludzi	
handlu.	 Przeprowa-
dzano	 dzikie	 kontro-
le,	 nam	 nic	 nie	 wol-
no	 było	 nawet	 jeść,	
w	pracy	byłam	nawet	
po	 15	 godzin,	 bito	
i	 ubliżano	 nam,	 de-
molowano	sklep.	Dla	mnie,	jako	kierowni-
ka,	pewien	dzień	skończyłby	się	tragicznie,	
gdybym	 nie	 przebrała	 się	 za	 sprzątaczkę	
i	w	taki	sposób	uciekła	ze	sklepu.	Na	dru-
gi	dzień	znalazłam	wokół	 sklepu	4	pały	 -	
od	metra	do	półtora,	którymi	miano	mnie	
spałować	-	było	to	w	Wielki	Piątek,	dopie-
ro	o	godz.	11	w	nocy	byłam	w	domu.	Nie	
byłyśmy	niczemu	winne,	siano	niezdrową	
propagandę,	 że	 na	 zapleczu	 się	 są	 cuda.	
Wspomnę	 jedną	 kontrolę,	 przeprowadzo-
ną	 przez	 działacza	 Solidarności.	 Potrafił	
przez	 godzinę	 szukać	 ukrytych	 towarów,	
aż	wreszcie	znalazł	jeden	słoik	dżemu	i	to	
było	przestępstwo	na	miarę	sukcesu.	Naj-
gorsze	 było	 to,	 że	 ten	 Pan	 napisał	 proto-
kół	 i	nie	wiedział,	gdzie	się	ma	podpisać,	
po	 lewej	 czy	 po	 prawej	 stronie.	 Takich	
podobnych	 kontroli,	 które	 nic	 nie	 wnosi-
ły,	było	dziesiątki.	W	kraju	panował	ogól-

ny	bałagan,	nie	było	
skąd	wziąć	 towarów,	
bo	 setki	 zakładów	
nie	 pracowało	 przez	
strajki	pracowników.

Przyszedł	 mo-
ment	 mojego	 za-
łamania,	 przez	 co	
chciałam	 odejść	
z	 pracy.	 Zamknęłam	
zaplecze,	czułam,	że	
do	 niczego	 się	 nie	
nadaję.	 Wtedy	 wła-
śnie	 przyjechał	 ów-
czesny	 Pan	 Prezes	
mgr	 inż.	Władysław	
Mytych,	 który	 bar-

dzo	mi	 pomógł,	 ponieważ	 wypowiedział	
słowa,	 których	 nigdy	 nie	 zapomnę	 „Mu-
simy	 to	 wytrzymać”	 i	 tak	 się	 stało.	 Nie-
długo	 nastał	 czas	 spokojniejszy,	 kontrole	
PiHu	 -	NiKu	 i	Wojskowe	 były	 rzeczowe	
i	spokojne.	

Podsumowując	 moje	 36	 lat	 pracy	
w	trudnej	i	niewdzięcznej	sytuacji	miałam	
jednak	trochę	radości,	ponieważ	trudy	zre-
kompensowano	mi	wyróżnieniami.	Otrzy-
małam:
•	 Medal	40-	lecia	Polski	Ludowej	nada-

ny	uchwałą	Rady	Państwa.	
•	 Odznaka	 „Zasłużony	 dla	 Wojewódz-

twa	Rzeszowskiego”.
•	 Odznaka	 „Zasłużony	 dla	 Spółdziel-

czości”	nadany	przez	Zarząd	Główny	
Centrali	Związku	Samopomoc	Chłop-
ska	w	Warszawie.

•	 Srebrny	Krzyż	Zasługi	nadany	uchwa-
łą	Rady	Państwa.

Reasumując	 -	 czasy	 się	 zmieniły,	 lu-
dzie	 też,	 wtedy	 były	 pieniądze,	 nie	 było	
towaru.	Teraz	jest	odwrotnie	-	jest	piękny	
towar,	a	nie	ma	pieniędzy.	Myślę,	że	pra-
cownice	handlu	po	latach	dostaną	należny	
im	szacunek.	

Jest	 to	 tylko	 fragment	 mojego	 życia,	
a	na	resztę	trzeba	by	było	napisać	książkę.	
Wychowałam	 swoje	 dzieci,	wychowałam	
również	 wnuczki	 i	 z	 tego	 jestem	 bardzo	
dumna.

KaZiMiera snopKowsKa 
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Zdrowie

dwa Medale dla BadMintonistów z widełKi
W	 dniach	 6-8.12.2014r.,	 w	 Suwał-

kach,	odbył	 się	Międzynarodowy	Turniej	
Badmintona	 „GRAND	PRIX	SUWAŁK”.	
Na	 turnieju	 nie	 zabrakło	 przedstawicie-
li	 regionu	 kolbuszowskiego,	 którzy	 god-
nie	reprezentowali	naszą	gminę	oraz	klub	
sportowy	„Start	Widełka”.	Tym	razem	me-
dale	 wywalczyli	 Paweł	 Kopański	 i	 Szy-
mon	 Maciąg	 po	 trzydniowych	 zmaga-
niach	z	najlepszymi	zawodnikami	z	kraju	
i	 z	 zagranicy.	 Paweł,	 w	 kategorii	 Junior	
Młodszy,	wraz	z	zawodnikiem	Stali	Nowa	
Dęba	Patrykiem	Kopciem,	w	grze	podwój-
nej	zdobył	brązowy	medal,	przegrywając	
w	trzech	setach	o	wejście	do	finału	z	parą	
z	Kadry	Narodowej.	Na	szczególne	uzna-
nie	 zasługuje	 gra	 naszego	 młodszego	 za-
wodnika,	Szymona	Maciąga,	który	w	grze	
mieszanej,	 wraz	 z	 Jessicą	 Orzechowicz,	
okazał	się	nie	do	pokonania	i	w	pięknym	
stylu	dotarł	do	finału	w	kategorii	Młodzik	
Młodszy.	 W	 finale,	 po	 trzech	 zaciętych	
setach,	 nasz	 zawodnik	 z	 partnerką	 poko-
nali	 reprezentantów	 Łotwy.	 Do	 podob-
nego	 sukcesu	 tej	 pary	 doszło	 na	 turnie-
ju	„GRAND	PRIX	MAZOWSZA”,	gdzie	
Szymek	 Maciąg	 wraz	 z	 Jesiccą	 udowod-
nili,	że	są	parą,	która	będzie	w	następnym	
roku	kalendarzowym	 liczyła	 się	w	walce	
o	Mistrzostwo	Polski.

Tegoroczne	 medalistki	 Mistrzostw	
Polski	Juniorów,	Kasia	Kutacha	i	Ola	Bia-
łek,	 także	nie	próżnują	 i	godnie	 reprezen-
tują	 ziemię	 kolbuszowską.	 W	 ubiegłym	
miesiącu	 w	 pięknym	 stylu	 wygrały	 mię-
dzynarodowy	 turniej	w	Głubczycach.	Ka-
sia	zdobyła	dwa	złote	medale	i	jeden	srebr-
ny,	natomiast	Ola	wraz	z	Kasią	w	grze	po-
dwójnej	zdobyła	złoto.	

Nasz	 reprezentant	 Kadry	 Narodowej	
Konrad	 Płoch	 jest	 także	 ciągle	 w	 rozjaz-

dach,	ponieważ	po	turnieju	w	Danii	zagrał	
w	 Warszawie,	 a	 następnie	 uczestniczył	
w	szkoleniu	Kadry	Polski	w	Bieruniu	pod	
okiem	trenera	Kadry	Narodowej	Juniorów	
Niemiec	Diemo	Ruchnowem	oraz	trenera	
reprezentacji	 Polski	 Jacka	 Hankiewicza.	
W	okresie	przerwy	świątecznej	Konrad	bę-
dzie	 uczestniczył	w	 jeszcze	 jednym	zgru-
powaniu	 Kadry	 Narodowej,	 tym	 razem	
w	Istebnej. 

piotr surowiec

1- III miejsce gra podwójna Juniorów Młodszych Paweł Kopański (UKS Start 
Widełka) i Patryk Kopeć (MKS Stal Nowa Dęba)

Ks. jarosławowi depczyńskiemu 
Proboszczowi Parafii pw. Św. Maksymiliana Kolbe 

w Weryni

wyrazy głębokiego współczucia
z powodu śmierci

ojca
składają:

Zarząd RTK im. J.M. Goslara w Kolbuszowej
oraz Redakcja Ziemi Kolbuszowskiej

Ks. jarosławowi depczyńskiemu
Proboszczowi Parafii pw. Św. Maksymiliana Kolbe 

w Weryni

wyrazy głębokiego współczucia
z powodu śmierci

ojca
Składają: 

Dyrektor oraz pracownicy Miejskiej i Powiatowej 
Biblioteki Publicznej w Kolbuszowej

Ks. jarosławowi depczyńskiemu 
Proboszczowi Parafii pw. Św. Maksymiliana Kolbe w Weryni

wyrazy głębokiego współczucia z powodu śmierci

ojca
składają:

Starosta, Zarząd Powiatu, Przewodniczący Rady 
oraz Radni Powiatu Kolbuszowskiego
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uchwała nr ii/5/14
rady Miejskiej w Kolbuszowej z dnia 5 grudnia 2014 roku  w sprawie zatwierdzenia taryf dla zbiorowego 

zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania ścieków

Na	podstawie	art.	18	ust.	1,	pkt.	15,	ustawy	z	dnia	8	marca	1990r.	o	samorządzie	gminnym	(jednolity	tekst	Dz.U.	z	2001r.,	Nr	
142,	poz.1591	z	póź.	zm.)	oraz	art.	24,	ust.1	i	ust.6	ustawy	z	dnia	7	czerwca	2001r.	o	zbiorowym	zaopatrzeniu	w	wodę	i	zbiorowym	
odprowadzeniu	 ścieków	 (tekst	 jednolity	 z	 2006r.,	 Dz.U.	 Nr	 123,	 poz.	 858)	 oraz	 rozporządzenia	 Ministra	 Budownictwa	 z	 dnia	
28	czerwca	2006r.	w	sprawie	określania	taryf,	wzoru	wniosku	o	zatwierdzenie	taryf	oraz	rozliczeń	za	zbiorowe	zaopatrzenie	w	wodę	
i	zbiorowe	odprowadzanie	ścieków	(Dz.U.	Nr	127,	poz.	886)

Rada	Miejska	w	Kolbuszowej	postanawia:§ 1.	Zatwierdzić	taryfy	za	zbiorowe	zaopatrzenie	w	wodę	i	zbiorowe	odprowadzanie	
ścieków	określone	poniższej:

- wysokość cen i stawek opłat za dostarczoną wodę tab. 1

L.p.
Taryfowa

grupa
odbiorców

Wyszczególnienie
Cena/ stawka opłaty Jednostka

miarynetto z VAT

1.1 Grupa 1W cena	za	dostarczoną	wodę
stawka	opłaty	abonamentowej:
-rozlicz.	wg	wskazań	wodomierza
-rozlicz.	wg	ryczałtu
-rozlicz.	wg	wskazań	wodomierza	odlicza-
jącego

3,43

4,25
2,49
3,13

3,70

4,59
2,69
3,38

zł/m³

zł/wodomierz/miesiąc
zł/odbiorcę/miesiąc
zł/wodomierz/miesiąc	

(w	okresie	rozliczeniowym)
1.2 Grupa 2W cena	za	dostarczoną	wodę

stawka	opłaty	abonamentowej:
-rozlicz.	wg	wskazań	wodomierza

3,38

4,25

3,65

4,59

zł/m³

zł/wodomierz/miesiąc
1.3 Grupa 3W cena	za	dostarczoną	wodę 5,00 5,40 zł/m³

- wysokość cen i stawek opłat za odprowadzone ścieki tab. 2

L.p.
Taryfowa

grupa
odbiorców

Wyszczególnienie
Cena / stawka opłaty Jednostka

miaryNetto z VAT*

2.1 Grupa	1K cena	za	odprowadzone	ścieki
stawka	opłaty	abonamentowej

5,11
4,35

5,52
4,70

zł/m³
zł/wodomierz/miesiąc

2.2 Grupa	2K cena	za	odprowadzone	ścieki
stawka	opłaty	abonamentowej

5,11
4,35

5,52
4,70

zł/m³
zł/wodomierz/miesiąc

*	do	wyliczeń	przyjęto	aktualnie	obowiązujący	podatek	VAT	w	wysokości	8,0	%

- taryfowe grupy odbiorców tab. 3
L.p. Taryfowa	grupa	Odbiorców	usług Charakterystyka	taryfowej	grupy	odbiorców	usług

 1. Zaopatrzenie w wodę       ( W ):
1.1. Grupa 1W

Odbiorcy	usług	rozliczani	na	podstawie	wskazań	wodo-
mierza	głównego,	lub	przepisów	dotyczących	przecięt-
nych	norm	zużycia	oraz	wskazań	wodomierza	mierzącego	
ilość	wody	bezpowrotnie	zużytej.

Właściciele	i	zarządcy	oraz	posiadający	inny	tytuł	prawny	do	
nieruchomości,	rozliczani	za	ilość	dostarczonej	wody	ustaloną	
w	oparciu		
o	wskazania	wodomierza	głównego,	przepisów	dotyczących	
przeciętnych	norm	zużycia,	wskazania	wodomierza	mierzące-
go	ilość	wody	bezpowrotnie	zużytej.

1.2 Grupa 2W
Spółdzielnie	Mieszkaniowe,	Wspólnoty	rozliczani	na	
podstawie	wskazań	wodomierza	głównego.

Właściciele	i	Zarządcy	budynków	wielorodzinnych	prowa-
dzący	wewnętrzne	rozliczanie	wody	z	lokalami	w	oparciu	
o	własne	wodomierze	lokalowe

1.3.	 Grupa 3W
Gmina	rozliczana	za	ilość	wody	pobranej	ze	zdrojów	
ulicznych,	hydrantów	zużytej	do	zasilania	fontann,	zra-
szania	publicznych	ulic	i	publicznych	terenów	zielonych	
oraz	przez	jednostki	straży	pożarnej.	Inni	odbiorcy	korzy-
stający	z	wody	pobranej	z	hydrantu.

Wg	zasad	wynikających	z	umowy	zawartej	w	tym	celu	z	gmi-
ną	lub	innym	odbiorcą.
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2. Odprowadzanie ścieków  ( K ):
2.1 Grupa 1K

Gospodarstwa	domowe	rozliczane	za	ilość	odprowa-
dzanych	ścieków	na	podstawie	wskazań	wodomierza	
głównego	lub	przepisów	dotyczących	przeciętnych	
norm	zużycia

Właściciele,	zarządcy	budynków	mieszkalnych,	z	których	są	od-
prowadzane	ścieki,	rozliczani	za	ilość	odprowadzanych	ścieków	
określoną	w	oparciu	o	wskazania	wodomierza	głównego	lub	
przepisów	dotyczących	przeciętnych	norm	zużycia.

2.2 Grupa 2K
Pozostali	odbiorcy	usług	rozliczani	za	ilość	odprowa-
dzanych	ścieków	na	podstawie	wskazań	wodomierza	
głównego,	urządzenia	pomiarowego	lub	przepisów	
dotyczących	przeciętnych	norm	zużycia

Właściciele,	zarządcy	budynków,	niemieszkalnych	oraz	innych	
obiektów,	z	których	są	odprowadzane	ścieki,	rozliczani	za	ilość	
odprowadzanych	ścieków	określoną	w	oparciu	o	wskazania	
urządzenia	pomiarowego,	wodomierza	głównego	lub	przepisów	
dotyczących	przeciętnych	norm	zużycia.

§	2.	1.	Ustala	się	dopłatę	z	budżetu	Gminy	w	wysokości	1,01	zł	netto	+	8%	VAT	do	ceny	1	m3	ścieków	odprowadzanych	z	gospodarstw	
domowych	dla	taryfowej	Grupy	1K	na	terenie	Gminy	Kolbuszowa,	w	stosunku	do	cen	określonych	w	taryfach	(tab.	2,	wiersz	2.1).
Planowana	ilość	ścieków	z	gospodarstw	domowych	w	2015	roku	-	290000	m3

2.	W	konsekwencji	dopłat,	o	których	mowa	w	§	2.1.	cena	1	m3	ścieków	odprowadzanych	z	gospodarstw	domowych	dla	taryfowej	
Grupy	1K	wyniesie:	-	4,10	zł		netto			-	4,43	zł	brutto	(z	obowiązującym	podatkiem	VAT).

3.	Dopłata	stanowi	przychód	zakładu	z	tytułu	dopłaty	dla	wybranych	grup	taryfowych	jaką	gmina	przekazuje	Zakładowi	Wodno-Ka-
nalizacyjnemu	na	podstawie	art.	24,	ust	6	ustawy	z	dnia	7	czerwca	2001r.	o	zbiorowym	zaopatrzeniu	w	wodę	(tekst	jednolity	z	2006r.,	
Dz.U.	Nr	123,	poz.	858)	oraz	art.	15	ust.	3	ustawy	z	dnia	27	sierpnia	2009r.	o	finansach	publicznych	(Dz.U.	z	2009	r.	Nr	157,	poz.	1240	
(dotacja	przedmiotowa)).

§	3.	Taryfy	określone	w	§1	mają	zastosowanie	do	dostawy	wody	i	odprowadzania	ścieków	dla	odbiorców	obsługiwanych	przez	Zakład	
Wodno-Kanalizacyjny	w	Kolbuszowej	w	okresie	od	dnia	01	stycznia	2015r.	do	31	grudnia	2015r.

§	4.	Wykonanie	uchwały	powierza	się	Burmistrzowi	Kolbuszowej	i	Dyrektorowi	Zakładu	Wodno-Kanalizacyjnego	w	Kolbuszowej.

§	5.	Traci	moc	uchwała	Nr	XLV/506/13	z	dnia	28-11-2013r.	Rady	Miejskiej	w	Kolbuszowej	w	sprawie	zatwierdzenia	taryf	za	zbioro-
we	zaopatrzenie	w	wodę	i	zbiorowe	odprowadzanie	ścieków.

§	6.	Zakład	Wodno-Kanalizacyjny	w	Kolbuszowej	ogłasza	taryfy	w	sposób	zwyczajowo	przyjęty	w	terminie	do	7	dni	od	daty	podjęcia	
niniejszej	uchwały.

§	7.	Uchwała	wchodzi	w	życie	z	dniem	podjęcia.

ogłoszenie BurMistrza KolBuszowej
o ii publicznym przetargu ustnym ograniczonym na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości gruntowej, 
położonej w przedborzu, oznaczonej nr ew. działki 125/8 o pow. 0.1200 ha, objętej Kw tB1K/00023096/9.

Przetarg	 ograniczony	 jest	 do	 właścicie-
li	nieruchomości	przyległych,	z	uwagi	na	
brak	możliwości	zapewnienia	dojazdu	do	
drogi	publicznej.
Osoby	 zamierzające	uczestniczyć	w	prze-
targu	 powinny	 w	 terminie	 do	 dnia	
05.01.2015	roku,	do	godziny	1530	zgłosić	
pisemnie	 uczestnictwo	w	 przetargu	 i	 zło-
żyć	w	Biurze	Obsługi	Urzędu	Miejskiego	
pok.	nr	6	wraz	z	dokumentem	potwierdza-
jącym,	 iż	 są	 właścicielami	 nieruchomo-
ści	 przyległej	 do	 nieruchomości	 będącej	
przedmiotem	 przetargu	 (aktualny	 wypis	
z	 operatu	 ewidencji	 gruntów)	 oraz	 doku-
mentu	 potwierdzającego	 dokonanie	wpła-
ty	wadium.
-	Cena	wywoławcza	wynosi	 12	 704,00	 zł	
(brutto),	w	tym	VAT	23%	

-	Wadium	wynosi	–	2540,80	zł

Sprzedaż	 przedmiotowej	 nieruchomości	
podlega	 opodatkowaniu	 podatkiem	 VAT	
w	wysokości	23%.

Przetarg	 odbędzie	 się	 w	 Urzędzie	 Miej-
skim	w	Kolbuszowej,	przy	ul.	Obr.	Pokoju	
21,	w	sali	Nr	1,	w	dniu	12.01.2015	 roku,	
o	godzinie	12-tej.
Warunkiem	 przystąpienia	 do	 przetargu	
przez	osoby	fizyczne	i	prawne	jest	wpłace-
nie	wadium	w	pieniądzu	do	dnia	05.01.2015	
roku	na	konto	bankowe	Urzędu	Nr	20	9180	
0008	 2001	 0001	 7792	 0001	w	BS	Kolbu-
szowa	(data	wpływu	na	konto).
Ogłoszenie	 o	 przetargu	 podano	 na	 stro-
nach	 internetowych:	 www.kolbuszowa.

bip.gmina.pl,	 www.kolbuszowa.pl,	 jak	
również	wywieszono	na	 tablicy	ogłoszeń	
Urzędu	Miejskiego	 przy	 ulicy	Obrońców	
Pokoju	21.

Szczegółowe	informacje	o	przetargu	i	jego	
przedmiocie	 można	 uzyskać	 w	 Urzędzie	
Miejskim	w	Kolbuszowej,	w	pokoju	nr	15,	
codziennie	w	godzinach	8.00	-	15.00,	oraz	
telefonicznie	pod	nr	17	22-71-333.
	

burMistrZ KolbusZowej

jan Zuba



W numerze wykorzystano zdjęcia dostępne na licencji Creative Commons:
https://www.flickr.com/photos/alancleaver/4056718986	
https://www.flickr.com/photos/rhockens/3087835119
https://www.flickr.com/photos/cod_gabriel/5290872059

nosferatu z tapereM
 w dniu 5 grudnia 2014 roku historia zatoczyła koło w Miejskim domu Kultury  

w Kolbuszowej dawnej sokolni został wyświetlony film niemy do którego muzykę tworzył taper. na tej sali 87 
lat temu zaczął wyświetlać filmy prywatny kinoteatr Jutrzenka Marcina osiniaka. w 1939 roku kino o tej samej 
nazwie znalazło lokum w nowo wybudowanym przez osiniaków obiekcie. po wojnie zostało upaństwowione 
i nadano mu nową nazwę Grażyna. piękny neon umieszczony na froncie zapadł w pamięć mieszkańców miasta, 
którzy przez lata tłumnie uczęszczali na spektakle filmowe.

W	 piątkowy	 wieczór	 zaprezentowa-
ne	 zostało	 arcydzieło	 Friedricha	 Wilhel-
ma	Murnau	„Nosferatu	Symfonia	Grozy”.	
Organizatorzy	 tego	 artystycznego	 wyda-
rzenia	 zapewnili	 przybyłym	widzom	wie-
lozmysłowe	 doznanie.	 Inicjator	 i	 prowa-
dzący	 	 tę	 imprezę,	 muzyk	 instrumentali-
sta	Andrzej	Serafin	przygotował	i	wykonał	
podkład	 muzyczny	 obrazujący	 wyświe-
tlane	sceny,	jego	znakomita	improwizacja	
muzyki	stworzyła	klimat	tego	wyjątkowe-
go	wieczoru.

To	 prawda,	 że	 nie	 każda	 u	 każde-
go	 sztuka	 wywołuje	 dreszcz	 emocji,	 ina-
czej	 filmy	 grozy,	 horrory	 odbierali	 pra-
dziadowie,	 a	 inaczej	 ówczesne	 pokole-
nie.	Dziękujemy,	 za	możliwość	 poznania	
tego	 	 starego	 uciekającego	 świata,	 za-
trzymanego	 na	 ekranie,	 zobaczyć	 niemą,	
patetyczną	 grę	 aktorów,	 jest	 to	 zupełnie	
nowe	doznanie	w	odbiorze	grozy,	horroru		
z	początku	wieku.	Obecnie	w	większości	
z	 przymrużeniem	 oka	 patrzymy	 na	 pate-
tyczną	 mimikę	 twarzy,	 gesty	 przekazu-
jące	 treść	 obrazu.	 Podczas	 wyświetlania	
filmu,	 grozę	 potęgowały	 dodatkowo	 de-
koracje	sali,	 stolików,	które	nawiązywały	
do	 tematyki	 filmu.	 Potrawy	 i	 ciasta	 były	
dopełnieniem	 tej	 szczególnej	 atmosfe-
ry	 podczas	 seansu	 filmowego,	 napój	 dla	
wampira,	kanapki	na	wampira,	drożdżów-
ka	krwiopijcy,	jabłecznik	wampira,	cieszy-
ły	się	ogólnym	powodzeniem.	Warto	było	
być	 na	 takiej	 imprezie,	 która	 wyzwala		
w	nas	sentymenty	do	tego	co	było.	Wśród	
licznej	publiczności	uwagę	zwracał	 Jerzy	
Osiniak,	 wnuk	 założyciela	 pierwszego	
kolbuszowskiego	kina,	 jego	 cenne	uwagi	
zostaną	wykorzystane	przy	organizacji	na-
stępnych	spektakli.

Po	zakończeniu	projekcji	filmu,	wielu	
widzów	 pozostało	 przy	 stolikach	 prowa-
dząc	 rozmowy,	 o	 tym	 artystycznym	 wy-
darzeniu	i	nie	tylko.	Często	słychać	było	–	
więcej	takich	imprez,	niech	staną	się	w	na-
szym	mieście	tradycją	i	 to	by	było	fajnie,	
żeby	 tak	 się	 stało.	 Dziękujemy	Miejskie-
mu	Domowi	Kultury	w	Kolbuszowej	i	po-
mysłodawcy	imprezy.

KinoManKa                   



dysKusyjny KluB historyKa
powołanie dyskusyjnego Klubu historyka (dKh) nastąpiło z inicjatywy regionalnego towarzystwa Kultury 

im. j.M. goslara w Kolbuszowej. pomysł ten zrodził się z prostego powodu. chodzi o dzielenie się wiedzą 
z zakresu historii i wymianę poglądów na dzieje ojczyste. 

W	 naszym	 regionie	 mamy	 szerokie	
grono	historyków	zajmujących	 się	 dzieja-
mi	naszej	Małej	Ojczyzny,	którzy	potrafią	
w	 atrakcyjny	 i	 ciekawy	 sposób	 podzielić	
się	 swą	wiedzą	 historyczną.	 Sądzimy,	 że	
DKH	będzie	cieszył	się	coraz	to	większym	
zainteresowaniem,	 biorąc	 pod	 uwagę,	 że	
w	pierwszym	spotkaniu,	które	odbyło	się	
3	grudnia	w	MiPBP	w	Kolbuszowej,	wzię-
ło	udział	27	osób.	Prelekcję	zatytułowaną	
„Akcja	Burza	w	relacji	dowódcy	kapitana	
Józefa	 Rządzkiego	 -	 dokumenty	 ze	 zbio-
rów	MiPBP	 w	 Kolbuszowej”,	 w	 sali	 od-
czytowej	 biblioteki	wygłosił	 Prezes	 RTK	
-	Andrzej	Jagodziński.	Na	spotkaniu	zosta-
ły	 zaprezentowane	 pamiątki	 po	 Komen-
dancie	 Obwodu	Armii	 Krajowej	 „Kefir”,	
przekazane	 do	 zbiorów	 biblioteki	 przez	
jego	 rodzinę,	w	 tym	wspomnienia	 „Bory-
ny”	„Z	czasu	Burzy	1944	r.”

W	trakcie	trwania	dyskusji	DKH	głos	
zabrali	Marian	Piórek	oraz	Franciszek	Ba-
tory.	 Andrzej	 Wesołowski,	 znany	 kolbu-
szowski	 kolekcjoner,	 zaprezentował	 mili-
taria	ze	swoich	prywatnych	zbiorów.	

Działalność	Klubu	ma	 na	 celu	 pozna-
nie	 przeszłości	 naszego	 regionu,	 naszych	
przodków	i	naszych	bliskich.	Chcemy,	aby	
raz	na	miesiąc	uczestnicy	i	sympatycy	Klu-
bu	mogli	spotkać	się,	wysłuchać	kolejnego	
ciekawego	wykładu	 i	 podyskutować	 o	 na-
szej	historii.

	Na	kolejnym	spotkaniu	Paweł	Mich-
no	 wygłosi	 prelekcję	 na	 temat	 „Napi-
sy	 i	 sentencje	 na	 cmentarzu	 parafialnym	
w	Kolbuszowej”.

Serdecznie	 zapraszamy	 wszystkich	
zainteresowanych	naszą	historią.

Maria starZec 

Właściciel zabytkowego budynku Gmina Kolbuszowa zleciła przeprowadzenie prac zabezpieczających 
obiekt przed dalszym niszczeniem 


